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Po srečanju zakladnih ministrov Ciampija in Gasparija

Kreditna banka L’Europa sostenga 
le culture minori
Un appello dei rappresentanti del Consiglio d’Europa

L ’Europa deve adoperar
si affinchè vengano valoriz
zate le lingue e le culture 
minori. Questo il messaggio 
principale em erso dal con
vegno sul federalismo, m i
noranze e autonomie locali 
che si è svolto tra giovedì e 
sabato scorsi a Cividale, or
g a n iz z a to  d a lla  R eg io n e  
Friuli-Venezia Giulia e dal 
Consiglio d ’Europa.

Aprendo e concludendo i 
lavori, l’assessore regionale 
alla cultura ed agli affari co
munitari, Alessandra Guer
ra, ha sottolineato come la 
coscienza dell’Europa è vis

su ta  anche dagli am m in i
stratori, senza averla ancora 
assim ilata consapevolm en
te. Questo è stato pure l ’al
larm e lanciato dai rappre
sentanti dei trentanove paesi 
del C o n s ig lio  d ’E u ro p a , 
presenti al convegno di Ci
vidale.

L ’im pegno sarà dunque 
quello di sollecitare i singo
li Stati a ratificare gli indi
rizzi delle lingue m inorita
rie in quanto  sono ancora 
troppo poche la situazioni 
in cui esiste la reale consa- 
pevolazza di questa esigen
za. C ’è in e f fe tti  - com e

hanno rimarcato diversi re
latori intervenuti a ll’assise - 
da parte delle am m inistra
zioni centrali di quasi tutti i 
paesi europei, poca a tten 
zio n e  nei co n fro n ti d e lle  
m in o ran ze  lin g u is tich e  e 
culturali.

Il convegno ha anche sot
tolineato come in uno Stato 
federalista ci sia più spazio 
per le autonomie locali e di 
conseguenza più attenzione 
verso  le p ec u lia rità  delle  
minoranze. Un segnale mol
to forte anche per il nostro 
Paese, (r.p.)

leggi a pagina 5

I convenuti 
alla tavola 

rotonda 
sulla 

cooperazione 
transfrontaliera 
e le minoranze

pred likvidacijo

Stavba, ki jo  je  TKB uredila za svoj novi sedež

T ržaška k red itna  banka 
bo likvidirana. To naj bi se 
zgodilo v naslednjih dneh, 
potem ko bi se predstavniki 
B anche d ’I ta lia  sreCali s 
sindikatom  upnikov (pred
stavnikov slovenskih in hr
vaških bank).

Tako je poudaril italijan
ski zakladni m inister A ze
glio Ciampi, potem ko se je 
v to rek  popo ldne v R im u 
srečal s slovenskim  finan
čnim m inistrom  M itjo G a
sparijem.

Ciam pi je  sicer nakazal 
zelo m ajhno m ožnost reši
tve banke, s čimer pa pred
stavnik Banche d ’Italia se 
ni strinjal in vztrajal pri li
kv idaciji s lovenskega d e
narnega zavoda in dodal da 
ni do danes nobena banka 
p r ip ra v lje n a  v s to p iti  v 
TKB, v kolikor je osrednja 
d ržavna banka ugo tov ila , 
da ima TKB od 140 do 200 
m ili ja rd  lir  p re d v id e n ih  
izgub.

Kaj sedaj? Ciampi je  na
kazal m ožnost ustanovitve 
nove banke z mešanim ka
pitalom.

Sestavljale naj bi jo  slo
venske, italijanske in verje
tno  tud i h rv a šk e  b an k e , 
imela naj bi 50 milijard lir 
kapitala.

Velika manifestacija, ki 
je bila v soboto v Trstu in 
so se je udeležili Slovenci 
in I ta l ija n i ,  u s lu žb en c i  
banke in študenti, p oliti
čn i p r e d sta v n ik i vseh  
barv z županom  Illyjem  
na čelu , je  najbolj jasn o  
pokazala, kak pomen ima 
T ržaška kreditna banka  
za slovensko m anjšino in

za ekonomijo mesta.
Jasno je  bluo tudi kak 

u darec je  bil dan vsem , 
navadnim  ljudem , podje
tjem , ustanovam , v adni 
b esied i v siem  tis tim , ki 
im ajo z banko op rav ilo , 
kadar so komisarji bloki
rali vse račune an izplači
la. (jn)

beri na 6. strani

Mele, 
il problema
è vendere
Quindici anni dopo il 

prim o tentativo di im 
piantare un meleto nelle 
Valli i produttori si sono 
ritrovati, sabato, nella 
sala consiliare di S. Pie
tro per tracciare un bi
lancio della loro attività. 
Licio Battaino, presiden
te della Nuova Apo, ha 
chiam ato al tavolo dei 
relatori, oltre al presi
dente de lla  P rov incia  
Pelizzo ed a quello della 
Comunità montana Ma- 
rinig, anche alcuni meli- 
coltori.

A ssente l ’assessore 
regionale all’agricoltura 
Zoppolato (al suo posto 
è intervenuto Renato O- 
sgnach) e dopo alcune 
osservazioni dell’asses
sore a l l ’ag rico ltu ra  
dell’ente montano Lino 
Bordon, è stato Michele 
Coren a fare la storia di 
questi 15 anni, (m.o.) 

segue a pagina 2

V Crnemvrhu se je tudi letos zbralo ries veliko število ljudi

Planinski Burnjak
Planinska družina Benečije je  povab ila  na senjam  tudi “K a tice ”

Minister Dular 
in naša kultura

K akih  d v a jse t p re d s ta 
vnikov m inistrstva za kul
turo, ki jih je vodil sam m i
nister Janez Dular (prisoten 
je  bil tudi sekretar za Slo
vence po svetu Peter V en
celj) je  prejšnji teden ob i
skalo Slovence na V idem 
skem.

C elo d n ev n o  srečan je  s 
predstavniki kulturno-dru- 
žber.e stvarnosti v Nadiških 
in T erskih  dolinah, Reziji

in K analski dolini je  k u l
turnem u zastopstvu nudilo 
p r ilo ž n o s t, da je  p o b liže  
spoznalo , kakšen  je  u trip  
Slovencev iz videmske po
krajine. Spoznali so velike 
napredke v kulturnem  o r
ganiziranju, obenem se so
očali tudi z neštetimi teža
vami, ki ta čas pestijo našo 
skupnost in ne samo v Be
nečiji.

beri na 3. strani

V nedeljo tako Crnivrh kot prijatelji Pla
ninske družine Benečije so bili priča lepe
mu in uspešnemu jesenskemu prazniku, ki 
je povabu v gorsko vas podbunieškega ko
muna veliko število ljudi, ljubiteljev nara
ve, planincev, prijateljev Benečije in vsieh 
tistih, ki se trudijo zato, da se življenje v 
teh krajih ohrani in de se z njim ohrani tudi 
slovenska beseda.

Planinska družina Benečije, ki je tel tre- 
cji Burnjak organizirala - prvi je  bil na Pre

hodu, drugi v Cmemvrhu -, je še ankrat po
kazala svojo moč atrakcije, svojo sposo
bnost povezovanja ljudi in tudi, da pozna 
recept za uspeh, ki pa je zelo preprost: treba 
je  delati.

Tako v toplem in sončnem jesenskem ju 
tru so se začeli v vasi zbirati planinci iz Go
rice in Nove Gorice, iz Brd in Trsta, s Ko
bariškega in Benečije, ki so se potem poda
li na pot an šli na Joanac.

beri na 7. strani

V lepem
sončnem
dnevu
med prijatelji 
na Burnjaku 
v Crnemvrhu
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Un convegno a S. Pietro su 15 anni di melicoltura nelle Valli del Natisone

Mele, il problema è vendere
Coren: “Manca l’assistenza quando il prodotto viene commercializzato” 
Chiabudini: “Le difficoltà maggiori sono per i piccoli coltivatori in quota ’

dalla prim a pagina
M anca, invece, uno svi

luppo più organico. Perché? 
“La qualità del prodotto  è 
ottima, mentre la quantità è 
inferiore ad altre realtà”. E ’ 
così che “le mele delle Valli 
vengono uniform ate, come 
prezzo, alle altre”.

D ’altra parte, ha osserva
to C oren, l ’assistenza che 
viene garantita per quanto 
r ig u a rd a  la  c o lt iv a z io n e  
m an ca  in v ece  q u an d o  il 
prodotto viene com m ercia
lizzato. Infine “non sarebbe 
male pensare ad un marchio 
di qualità per le nostre m e
le”, ricordando che “produ
ciam o fru tti con il 40 per 
cento in meno di trattamen
to rispetto alla pianura friu
lana”.

Più tecnico l ’in tervento  
di un altro melicoltore, An
drea Visentini, che ha dato 
utili indicazioni ai coltivato
ri presenti in sala. “Se un’a
zienda vuole sopravvivere - 
ha anche detto - deve con
frontarsi con il m ercato. Il 
prodotto  va selezionato  al 
m assim o, qu ind i racco lto  
con il picciolo ed in manie-

Licio Battaino

ra uniforme. Il prodotto bel
lo paga, per q u ello  m eno 
bello serve trovare un cana
le diverso di commercializ
zazione”.

Ma i melicoltori non so
no tutti uguali e non hanno 
tutti gli stessi problemi. Ne 
è un e se m p io  G iu sep p e

Lino Bordon

C hiabud in i, ex presiden te 
d e lla  C o m u n ità  m o n tan a  
che oggi si dedica anche al 
la v o ro  in un m e le to  nei 
pressi di Stregna. Chiabudi
ni ha spiegato i problemi a 
cui deve far fronte un picco
lo  c o lt iv a to re  in  q u o ta . 
“U n’esperienza scoraggian

te” ha affermato, perché “è 
difficile ragionare in termini 
di reddito  d ire tto” quando 
gli appezzamenti di terreno 
sono minimi. Un aiuto po
treb b e  d e r iv a re , seco n d o  
C hiabudini, “d a ll’accorpa- 
mento di più superfici” .

Nel corso del convegno 
si è parlato anche di irriga
zione (secondo C oren po
trebbe valere il modello già 
in uso in Olanda e Svizzera, 
dove si sta sperimentando 
la coltivazione senza irriga
re il te rren o ) e dei danni 
provocati dalla selvaggina.

E ’ rimasta neH’aria l ’esi
g en z a  - r im a rc a ta  an ch e  
d a ll’assessore Bordon - di 
un supporto  com m ercia le  
a lle  a ttiv ità . So lo  così si 
c o n c re t iz z e rà  q u e l l ’id ea  
lanciata dal presidente Pe- 
lizzo, cioè di “rispolverare 
la c iv iltà  c o n ta d in a ” che 
forse, con i tempi che corro
no è un po ’ pretendere trop
po, anche se il futuro delle 
Valli, sono in m olti ad es
serne co n v in ti, d ipenderà  
anche dalle possibilità di e- 
spansione della frutticoltu
ra. (m.o.)

—  Aktualno —

La Slovenia 
entra nell’UE 
già nel 2001

La Slovenia ha ricevuto 
a S trasburgo il passaporto 
per l ’Europa. Il Parlamento 
europeo ha a grande m ag
gioranza approvato l’accor
do di assoc iazione di L u
b iana a ll’U nione europea. 
A questo va aggiunto che il 
“m inistro degli esteri” eu 
ropeo Hans van den Broek 
ha annunciato ufficialmente 
che la S lo v en ia  po trà  fa r 
parte del primo gruppo dei 
Paesi candidati a ll’UÉ con i 
quali i negoziati di adesio
ne saranno  aperti g ià nel 
1998. Se le cose stanno co
sì, la Slovenia potrebbe di
ven tare  m em bro e ffe ttiv o  
dell’Unione europea già nel 
2001.

In questo senso da Stra
sburgo è giunta la richiesta 
affinchè l ’Unione europea 
dia il suo contributo per lo 
sviluppo d e ll’area di G ori
z ia  e N o v a  G o ric a  p e r 
q u an to  r ig u a rd a  le in fra - 
stutture autostradali da col
legare con la capitale slove
na.

O ltre a ciò bisogna tro 
vare tutti gli strumenti, an
che quelli finanziari, per la

realizzazione dell’alta velo
cità ferroviaria che da Trie- | 
ste dovrebbe giungere fino 
a Kiev.

Q uesto im portante p ro 
cesso di avvicinamento del- j  

la S lovenia a ll’UE ha tro 
vato i parlam entari italiani 
divisi. Contrari si sono detti 
i deputati di Forza Italia , 
A lle a n z a  n a z io n a le  ed  i ; 
rifo rm ato ri, m entre i rap 
presentanti del centro-sini
stra hanno sostenuto la rati
fica dell’accordo.

Ora la parola passa ai 15 
parlam enti com unitari che 
dovranno esprim ersi sulla 
assoc iaz ione  della  S lo v e
nia. Anche il parlamento di 
Lubiana dovrà sostenere o 
bocciare la ratifica.

Questo sarà certamente il 
compito principale del nuo
vo parlam ento che nascerà 
dopo le elezioni del 10 d i
cembre. Importante dunque 
che alla prossima tornata e- 
lettorale prevalgono quelle 
forze politiche che sosten
gono l ’entrata della Slove
n ia n e l l ’UE. Se co sì non 
fosse Lubiana sarebbe più 
vicina ai Balcani, (r.p.)

Venci 
y spomin 
padlim

Danes Četrtek 31. oktobra 
se s p o la g a n je m  v en cev  
p red  n jih o v e  sp o m en ik e  
spom injam o padlih v boju 
p ro ti n ac ifas izm u . S T o l
minske sta prišli dve dele
gaciji, ki bodo v jutranjih in 
popoldanskih urah obiskali 
vse spom enike od Topolo
vega do OborCe, od M ataju
rja do Cenebole in Osojan v 
Reziji. Skupaj z njimi so tu
di predstavniki Anpi.

Danes ob 12. uri je, po ze 
ustaljeni tradiciji, osrednja 
manifestacija v Čedadu, na 
trgu Rezsistence. Tu se zbe
rejo predstavnik i vojaških 
in civilnih oblasti ter konzu
lata Slovenije v Trstu s hva
ležnim  spom inom  na tiste, 
ki so žrtvovali svoja življe
n ja  in obenem  z vo ljo  po 
sodelovanju in prijateljstvu 
m ed sosedi v v idiku nove 
Evrope.

Slovenska delegacija Stranke komunistične prenove na obisku v Montecitoriu

Bertinotti sprejel Slovence
Tajniku in predsedniku Skp izpostavili tudi dram atični p o lo ža j zam ejskega gospodarstva

SpriCo velike krize, ki je 
zajela zam ejsko gospodar
stvo po komisarski upravi v 
Tržaški kreditni banki, so se 
nekatere komponente manj
šine ak tiv iz ira le , da bi po 
sv o jih  moCeh v p liv a le  na 
odgovornih mestih, da bi se 
naSlo izhod iz krize. Med te 
kom ponente vsekakor sodi 
slovenska kom isija stranke 
komunistične prenove, ki je 
razum ela klic v sili zam ej
skega gospodarstva in te skr
bi posredovala  najv isjim a 
predstavnikoma stranke, taj
niku Faustu Bertinottiju in 
predsedniku Armandu Cos- 
sutti, s katerima se je sloven
ska delegacija SKP srecala v 
Rimu.

M ed pogovorom  so slo
venski predstavniki postavili 
v ospredje nujnost odločnega 
posega za dogovorjeno za
ščito pravic slovenske manj

šine pri vladnem predsedni
ku Prodiju.

Srečanja, ki je potekalo v 
Montecitoriu, so se udeležili 
senator Stojan Spetič, Jure 
C ancian i, Sergij L ipovec, 
Darij Brajnik, Viljem Gergo- 
let in Vilma M artinič, ki je 
zastopala Benečijo.

Zamejski predstavniki so 
izpostavili stisko narodnos
tne skupnosti, ki od levosre
dinske vlade pričakuje, da bo 
vendarle predložila zakon o 
zaSCiti njenih pravic in se o 
njegovi vsebini dogovorila s 
Slovenci v Italiji.

K om unisti so za svobo

dno razpoložljivost pravic na 
celotnem naselitvenem oze
mlju, hkrati pa vzpodbujajo 
sožitje in utrjevanje vloge 
slovenske manjšine kot po
srednika kulturnih in drugih 
stikov med tu živečimi naro
di.

Bertinotti in Cossutta sta 
soglašala z nujnostjo takoj
šnjega posega pri predsedni
ku vlade, da se zadeva po
speši in rešijo  tudi odprta 
konkretna vprašanja, zaCenši 
s priznanjem beneške dvoje
zične šole in drugih kultur
nih ustanov.

Jasno je , da so posebno 
pozornost posvetili dramati
čnim perspektivam brezpo
selnosti in socialne stiske, ki 
jo  prinaša kriza v T ržaški 
kreditni banki in s tem v zve
zi ugotovili, da je vprašnje 
nadaljnega obstoja slovenske 
banke ključnega pomena.

Tolmin: 
100 let 

planinstva
P lan in sk o  d ruštvo  T o l

min ima za sabo 100 let de
lovanja, saj segajo njegovi 
začetki v leto 1896. Da bi 
počastilo to Častitljivo oble
tnico si je  tolm insko druš
tvo zamislilo celo vrsto po
bud, med njimi je  bilo tudi 
uspešno planinsko srečanje 
na planini Razor letos poleti 
kot se naši bralci spominja
jo. Sedaj sta na vrsti še dve 
pobudi.

V sredo 6. novembra ob 
20. uri bo v knjižnici Cirila 
KosmaCa v Tolm inu pred
stavitev jubilejnega zborni
ka “ 100 let p lan instva  na 
Tolminskem”.

Tej pobudi bo v petek 8. 
novembra ob 20. uri sledila 
v kinogledaliSCu v Tolminu 
sveCana proslava. Le tu bo 
na ogled, in to do 22. no
vembra, razstava o delova
nju društva.

Per la comunità italiana 4 candidati

La Slovenika, la strada tristemente nota per i numerosi inci
denti stradali, è  finalmente diventata autostrada

Un seggio per quattro
Sono quattro i candidati 

della  com unità  ita liana  in 
Slovenia che si contenderan
no il seggio garan tito  alle 
due m inoranze (italiana ed 
ungherese) nel parlam ento 
sloveno. Nella rosa dei papa
bili ci sono il deputato  u- 
scente R oberto  B attelli, il 
presidente della scuola m e
dia italiana di Pirano Alberto 
Scheriani, il g iornalista di 
Radio Capodistria Gianfran
co S iljan  ed il p re sid en te  
della Com unità autogestita

della minoranza di Capodi
stria Mario Steffè. In parla
m ento entrerà il candidato 
che alle elezioni del 10 no
vem bre riceverà il num ero 
maggiore dei voti, espressio
ne della  com unità italiana 
che ha diritto al doppio voto. 

Cucina carsica 
Un mese all’insegna della 

cucina del Carso. Alla mani
festazione gastronomica, or
g an izz a ta  dal C om une di 
Com eno (Komen), parteci- 
pano cinque trattorie del luo
go che offrono le bontà tipi

che del Carso.
L UE e la Slovenia

M ercoledì il Parlam ento 
europeo  v o terà  la ra tifica  
dell’accordo di associazione 
tra la S lovenia e l ’Unione 
europea. Un passo decisivo 
perchè la Slovenia, entro il 
2001, entri a pieno titolo nel
la grande famiglia europea. 

Krško in panne 
La cen tra le  nucleare di 

Krsko si è fermata per guasti 
dovuti all’usura. La direzio
ne slovena della centrale ha 
d ich ia ra to  che si tra tta  di

provvedimenti presi a scopo 
preventivo e non devono al
larmare la popolazione. 

Audience e media
S econdo un sondaggio , 

svolto dall’agenzia Mediani, 
il primo programma televisi
vo nazionale è il più gradito 
agli sloveni. Seconda, per 
gradim ento, la tv com m er
ciale Pop TV. Per quanto ri
g uarda la ca rta  s tam pata , 
nella  reg ione del L itorale 
(Primorska) è il bisettimana
le “Primorske novice” a far
la da padrone.
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A Topolò 
ciak sulla 

storia 
di Biljana

Nei prossim i giorni T o
polò si trasformerà in un set 
c inem atografico . Il paese 
nel comune di Grim acco è 
stato infatti scelto - a quanto 
pare  su in d ic a z io n e  del 
g io rn a lis ta  P ao lo  R um iz, 
che l’ha visitato questa esta
te - come scenario per alcu
ne riprese del film “ D ov’é 
Gordana?”.

Il film, diretto da Gianni 
Lepre, è liberamente ispira
to alle v icende di B iljana 
Pavlovič, una delle vittime

Il regista Gianni Lepre

di un serial-k iller recente
m ente arrestato  a V erona. 
Una storia che si appresta a 
d iventare uno sceneggiato 
per la Rai.

Le riprese del film , che 
ha p e r p ro ta g o n is ta  È va 
Mauri, sono iniziate la scor
sa settim ana a G orizia. In 
settembre si erano svolti nu
merosi provini, nella nostra 
regione, alla ricerca di volti 
caratteristici. A Topolò la 
troupe girerà alcune scene, 
con sullo sfondo il paesag
gio caratteristico della Be- 
necia. Quello con il cinema 
pare ormai un legame indis
solubile, per Topolò, dopo 
le numerose proiezioni che 
si sono susseguite durante 
“Postaja Topolove” e in oc
casione della rassegna “Fi
no a che mi dolgono gli oc
chi”.

.v prve strani
Predstavništvo kulturne

ga ministrstva se je v Spetru 
najprej srečalo z županom  
Firminom Mariničem, ki je 
orisal zdajšnjo stvarnost v 
teh dolinah. Podčrtal je veli
ko skrb, ki jo  krajevni upra
vitelji vlagajo v razvoj go
spodarstva, da bi zajezili ne
nehen izseljeniški val, ki je 
močno zamajal realnost teh 
krajev in dodobra izpraznil 
vasi. Sicer gospodarska rast 
ne bo zadostovala, da bi se 
beneški Slovenci razvijali v 
sam ozavestno narodnostno 
skupnost z močno identite
to. V lagati je  treba tudi v 
ku lturo  in Šolstvo, je  bilo  
m nenje prvega Spetrskega 
občana.

R avnate ljica  in p red se
dnik dvojezičnega Šolskega 
središča Živa Gruden in Pa
vel Petričič sta ministru Du
larju in sodelavcem položila 
na srce bodočnost tega Šol
skega središča, ki se nahaja 
v velikih finančnih težavah, 
ki so se okrepile tudi spričo 
zadnjih zapletljajih v manj
šinskem  bančno-gospodar- 
skem sistemu.

Na sed ežu  k u ltu rn e g a

Minister za kulturo 
Dular nas je obiskal
S sodelavci se je seznanil s stavrnostjo Slovencev v Furlaniji

Spominska 
slika pred 

cerkvijo 
v Bardu

društva Ivan Trinko (m ini
ster D ular je  pred Trinko- 
vim doprsnim kipom posta
vil venec) so predstavniki 
kulturnih in m edijskih sre
din v Benečiji razgrnili svo
jo  d e jav n o s t, ki je  dokaj 
uspeSna in teži k notranji 
bogatitivi ter v iskanju sti
kov s sosednjo Furlanijo.

Taksno ravnanje, so bili 
mnenja Marino Vrtovec, Jo-

le Namor, Božo Zuanella in 
G iorgio Banchig, je  nujno 
potrebno, da se med prebi
valstvom  poveča kulturna 
samozavest in da se posta
vijo temelji za nadaljno jezi
kovno in narodnostno rast.

N asledn ja posto janka v 
obisku videmske pokrajine 
je bila župna cerkev v Bar
du, ki je  bila predkratkim  
obnovljena po potresu in se

A«;-‘

danes po zaslugi domačega 
župn ika  R enza C allig a ra , 
kulturnega društva in verni
kov lahko pohvali z izvirno 
božjo potjo, ki ima umetni
ško v red n o st, obenem  pa 
vrača po desetletjih in dese
tle tjih  slo v en sk o  dom ačo 
besedo v cerkev. U gledne 
goste iz Slovenije je najprej 
pozdravil Viljem Cerno in 
jih opozoril na težave tiste

ga obm očja v vseh pogle
dih, tako sociogospodarsko 
kot kulturno. Omenil je vse 
inicitiave, ki jih zavedni do
mačini skuSajo izpeljati, na
to je  predal besedo županji 
iz sosednje občine T ipana 
Marisi Filipig.

Le-ta se je  zavstavila ob 
volji sedanje uprave, da se 
slo v en sk a  k u ltu rn a  in j e 
zikovna dediščina prenašajo 
na m lade rodove in od tu 
pobude, ki se odvijajo v so
d e lo v an ju  z Z avodom  za 
slovensko izobraževanje iz 
Spetra tako v vrtcu kot v o- 
snovni Soli. Omenila je tudi 
problem mejnega prehoda, 
ki otežuje sodelovanje, če
p rav  je  v z g le d n o , s s o 
sednjim breginjskim kotom. 
Ž upnik  C a llig a ro  pa je  v 
svojem pozdravu izrazil po
trebo, da se prem agajo vsi 
nacionalizmi in nestrpnost.

Po ogledu etnografskega 
m uzeja je  d e leg ac ija  n a 
d a ljev a la  svo jo  pot proti 
Režij, kjer jo  je pričakal Zu
pan Luigi Paletti in ji skupaj 
z k u ltu rn o  d e la v k o  te r 
občinsko svetovalko Luigio 
Negro podrobno orisal po 
ložaj v dolini Rezije.

Educazion 
bilingue

N elT am bito di Edit 
Expo, settimo salone del 
libro, che si tiene presso 
la fiera di Pordenone fi
no al prossimo 3 novem
bre, è in programma per 
sab a to  2 novem bre 
un’interessante iniziati
va. Nel padiglione Euro- 
lenghis, con inizio alle 
ore 15,30, si terrà  un 
convegno sull’educazio- 
ne b ilin g u e . Il tem a 
verrà illustrato da Silva
na Schiavi Fachin e A- 
lessandra Burelli dell’U
niversità di Udine, dalla 
dott. L aura B ergnach, 
dalla dott. Maria Teresa 
Pinna Catte e dal prof. 
Giacomo Vit.

Giani Sartor espone a Clodig
Che la cucina sia un’ar

te lo sanno bene i fortuna
ti che frequentano i locali 
convenzionati con l ’“Invi- 
to a pranzo nelle Valli del 
Natisone”.

E per sommare arte ad 
arte M aria P rim osig  ha 
pensato bene di ospitare, 
a ll’interno del suo locale 
“Alla posta” di Clodig, le 
opere di artisti d ivenuti, 
grazie a “Postaja Topolo
v e” , am ici d ella  “ m itica  
Maria”.

D opo i p ro g etti d e lla  
“sta z io n e” ed il m arch i
giano Gaetano Ricci è ora 
la volta del veneto Giani 
Sartor. Nei dodici lavori e- 
sposti Sartor coniuga deli
ca ti e f fe tt i  c r o m a tic i a 
brevi, folgoranti frasi che

sottolineano l’importanza 
della convivialità, dell’in
contro attorno ad un tavo
lo, la quotidiana sacralità  
della divisione del cibo.

Sartor carica ogni paro
la alla sua massima poten
za. Gli aforismi sono ver
gati secondo una scelta e- 
stetica che costringe il let
tore a sillab are la frase, 
quasi a doverla scoprire. 
E’ un modo tipico di ope
rare per Sartor, sciamano 
di fine secolo i cui lavori 
sono un rincorrersi di si
gnificati e di citazioni illu
minanti, riportate su m a
teriali poverissimi.

Il suo intervento a “Po
staja Topolove 1995”, un 
treno g io ioso  e doloroso  
in s iem e  di p o v ere  te le

L ’opera di Sartor presentata lo scorso anno a Topolò

stracciate contenenti frasi 
su ffic ien ti a g iu stifica re  
l’umanità, presente e pas
sata, è ancora nella memo
ria di molti.

E ancora com plim enti 
ai gestori della trattoria  
“Alla posta” per la corag
giosa e intelligente iniziati
va.

Parliamo 
di scuo 

a Cividale
“Parliamo di scuola a C i

vidale: proposte, idee e ri
flessioni”.

Questo il tema di un in
contro-dibattito che si terrà 
ogg i, 31 o ttob re , a lle  ore
17.30 nell’aula magna della 
scuola media De Rubeis di 
Cividale.

A p ren d ere  l ’in iz ia tiv a  
sono state le rappresentanze 
dei g en ito ri d e lla  scu o la  
materna, elem entare e m e
dia. Il d ibattito  sarà in tro
d o tto  d a l l ’a rch . M agda 
Gruarin (Dall’asilo nido alla 
scuola elementare: una pro
posta tra servizio di base e 
p ro g e tto  c u ltu ra le )  e dal 
prof. A lberto  L uchini (La 
scuola media: occasione di 
crescita per gli alunni e per 
la comunità locale).

Jiri Voves 
da Topolò 

a Pordenone
Jiri Voves, artista boemo 

apprezzato anche ne ll’ulti
ma edizione di “Postaja To
polove” - sua un’installazio
ne realizzata assieme al re
gista Miroslav Janek - mette 
in m ostra alcune sue illu 
strazioni negli stand della 
m an ifestaz io n e  “ E dit E x 
po”, il salone dedicato al li
bro in programma a Porde
none dal 31 ottobre al 3 no
vembre.

Voves presenterà le tavo
le o rig ina li re a lizza te  per 
l ’“ U lisse” di Jam es Joyce. 
Alla straordinaria opera del
lo scrittore irlandese corri
spondono perfettam ente le 
tavole di Jiri, vero maestro 
in quell’arte dell’illustrazio
ne che da sempre caratteriz
za l’editoria praghese.

Inaugurata sabato un’interessante mostra alla Beneška galerija di S. Pietro

La ‘sklieda’ interpretata
Le “variazion i sul tem a” p ro p o ste  da  Isidoro  D a l C ol, G ianni O sgnach e Tanja Sm ole

“Sklieda - variazioni sul 
tem a” è il titolo di un mo
stra inaugurata sabato sera 
nella Beneška galerija di S. 
Pietro. A presentare le pro
prie “ interpretazioni” della 
c io to la  in te rraco tta  sono 
stati Isidoro Dal Col, Gianni 
Osgnach e Tanja Smole C- 
velbar.

Il primo, già presente alla 
rassegna di Topolò lo scor
so anno, si interessa in par- 
ticolar modo al recupero ed 
al restauro della ceram ica. 
E ’ stato tra l’altro ammesso 
come unico rappresentante 
italiano al concorso interna
zionale di ceram ica che si 
svolgerà nel '91  a Sidney, 
in Australia.

G ianni O sgnach, nativo 
di S. Leonardo (oggi vive a

Visitatori 
ed artisti 

(al centro 
Isidoro 

Dal Col) 
alla mostra

M an to v a), ha d im o stra to  
anche in questa occasione la 
sua vicinanza allo stile del 
design e la sua ricerca sul 
materiale.

Infine Tanja Smole Cvel
bar, slovena, si occupa an- 
ch’essa di ceramica. Ha par
tecipato a numerose mostre 
in S lovenia ed in Europa. 
Q uest’anno la Galerija Ars 
le ha dedicato una persona
le.

La sklieda, con le propo
ste questi tre artisti, assume 
form e e co lori partico lari 
ma è comunque rappresen
tata nel rispetto della tradi
zione che la fa un oggetto 
antico e caratteristico  non 
solo  n e lla  B enecia m a in 
tutto il territorio sloveno ed 
altrove.
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Prispevek  k razumevanju stvarnosti S lo v e n c e v  na Tromeji

namreC raziskovanje teme- j 

ljiti v in tim nem  poznava
nju regije. Prav gotovo bo 
sedež uspešno delal še na
prej na podlagi tako zasta
vljenih projektov, ki jih  ni 
malo.

Vse to pa je  bilo mogoče 
zaradi že orisanega, druga
čnega načina “dela z m anj- I 
šino”, ki je iskal predvsem 
av ten tičn ih  stališC in po- | 
treb dom ačinov brez kake ! 
nacionalistične teleologije.

V dolini zdaj že deveto ; 
leto potekajo tečaji sloven
skega je z ik a  za o troke in ! 
m lad in o ; na več m es tih , 
nazadnje prav na lanskem  j 

m ednarodnem  srečanju na j 
Trbižu in v publikaciji s te
ga srečanja, smo lahko po
ročali o m etodah  de la  in j 
rezultatih.

K ulturne dejavnosti 
v dolini

V tekočem letu bomo te- ! 
ča je  še ra z š ir i l i  tak o , da j 
j im  b o m o  v o b s to je č e m  
okviru nam enili več ur in 
dodatne, specializirane pe
dagoge, priredili pa bomo 
tudi tečaje za odrasle. Naše 
delo v jezikovnem  tečaju 
je  vseskozi tem eljilo v m i
sli, da slovensko govoreči 
ljudje v dolini ne potrebu
je jo  k ak e  “ n a c io n a ln e  I 
vzgo je” , tem več organizi- I 
rano m ožnost, da razširijo 
in o b o g a ti jo  tu d i ta  del 
svoje jezikovne in kulturne 
dediščine; ta izhodišča vsa 
leta uspešno po trju je  tudi 
delo v Glasbeni šoli Tomaž 
Holmar.

V tem  sm islu lahko re- j  

čem o, da smo bili uspešni j 

tudi pri premagovanju vsa
kovrstnih ideoloških pred
sodkov: v dolini kot celoti j  

je  danes izrazito zanimanje 
za znanje slo v en šč in e , ki j 
p re s e g a  m eje  s lo v e n s k o  j  

govoreče skupnosti.
Društvo Planika, ki vse- ; 

skozi vztraja na nevtralno- ( 
sti do v zamejstvu sicer tr- i 
dno profiliranega razdvaja- , 
nja levo-desno in ki se pr- j  

venstveno obrača k dolin- 
cem kot celoti, je  na obču
tljiv način zastav ilo  svoje 
delo , in fo rm ira n je  o s lo 
venski ku ltu ri: le tne  Pre- | 
šernove proslave in drugi 
ku ltu rn i dogodki uspešno 
presegajo model kvazipoli- 
tičnih  m anifestacij ali de
m onstracij konkurenčnega 
n a c io n a liz m a . P o se b e n  
uspeh pa je  nem ara vzpo
stavitev trdnih in prijatelj
skih stikov s p redstavniki 
drugih jezikovnih  skupno
sti v dolini, in uspešno in 
naklonjeno sodelovanje lo
kalnih oblasti. V skladu s 
svojo filozofijo, da demar- 
ginalizacija ni v “nacional
ni zavesti” , tem več v zna
nju (tudi o njej), je  društvo 
pobudilo  tudi ustanovitev  
posebnega sklada za šo la
nje mladine.

Kljub vrzeli, ki jo  za se
boj pušča Salvatore Venosi 
kot dolgoletni ključni člen 
v vseh opisanih prizadeva
njih, delo v Kanalski dolini 
poteka naprej in se širi - na 
naše zadoščenje gotovo ta
ko, kot bi si pokojni kolega 
in prijatelj želel.

Irena Sumi

18. se p te m b r a , je  
s lo v e n sk o  g o v o re ča  
skupnost v K analski 
d o lin i u trp e la  h ud o  
izgubo: umrl je  dolgo
le tn i p ed a g o g , r a z i
sk ovalec, javn i d ela 
vec, domačin Salvato
re Venosi.

O njegovem  življe
nju in delu posebej je  
bil govor drugod; na 
tem mestu bi radi, če
ra v n o  s ta k o  tr a g i
čnim povodom, izrekli 
nekaj m isli o s loven 
sk em  z a m e js tv u , o 
s lo v e n sk ih  e tn ič n ih  
študijah in o Kanalski 
dolini kot specifičnem  
delcu obojega.

škodo dom ačinov. L astno  
dom ače okolje jim  je  bilo 
odtujeno.

T oda ljud je  im ajo  tudi 
silne zm ožnosti p rilaga ja
nja. Slovenski jezik  je  pre
živel in je  še danes pogo
vorn i jez ik  tako  v d o m a
čem krogu kot v nekaterih 
delih javnosti. Preživela in 
d ru ž b e n o  fu n k c io n a ln a  
o s ta ja  d o lin sk a  z n a č iln a  
d o m ač in sk a  o b ič a jsk o s t. 
To je  bilo, preprosto reče
no, m ogoče zato ker se re
snični ljudje, ki si ustvarja
jo  svoja življenja, ne m eni
jo  več kot se m orajo za dr
žavne ideologije in m eddr
žavne spore, posebej še, če 
so kot skupina odrinjeni od 
centrov politične moči.

V K analsk i d o lin i, kot 
tudi drugod v italijanskem  
zam ejstvu, so ljudje razvili 
lastne načine kolektivnega 
življenja, včasih takega, ki 
m atičnim  ideologom , naj si 
bo levim  ali desnim , nika
kor ni bil pri srcu: vzem i
mo le Rezijo, pa Benečijo, 
k je r sp ec ifičn eg a  “ S lo v e
n ja ” , p rav  m ogoče enega 
najbolj zanim ivih pojavov 
v zam ejstvu  našega  časa, 
se vedno najraje kar spre
gledujejo.

D ese tle tje  nazaj je  b ilo  
“delo z m anjšino” v K anal
ski d o lin i za s ta v lje n o  na 
nov način. P redvsem  smo 
se v vsem  o d rek li v sak r
šn em u  id e o lo g iz i r a n ju ;  
spoznali smo, da kategori
je ,  k o t so “ n a ro d n a  z a 
v es t” , “ s lo v en stv o ” , “ a s i

Slovenske 
etnične študije

S lo v e n s k o  n a ro d n o  
vprašanje je  bilo dolga de
setletja eden osrednjih p re
dm etov  s lo v en sk eg a  d ru 
žboslovja, pa tudi politike. 
Kot področje raziskovanja 
in političnega delovanja je  
b ilo  u tem eljen o  že v p o 
znih časih stare avstrijske 
države, ko so Slovenci, ta
ko kot toliko drugih evrop
skih narodov v času v e li
kih p o litičn ih  sp rem em b, 
iskali poti za svoje kolekti
vno p rež iv e tje . V razm e
ra h , k a k rš n e  so  te d a j v 
Evropi bile, je  bilo mogoče 
tako preživetje zagotavljati 
le v okviru države; S loven
ci so zavetje  našli v stari 
Jugoslaviji, mnogi sloven
sko gov o reč i lju d je , ce la  
strnjeno poseljena ozemlja, 
pa so ostala zunaj te nove 
države.

Tako ali podobno se sli
ši m alone vsak  p o v ze tek  
zgodovine našega stoletja, 
ki je  ob likovala  obstoječe 
državne m eje m ed Italijo , 
A v s tr ijo  in S lo v e n ijo . V 
slovenski tradiciji p reuče
vanja tega položaja, v slo
v ensk ih  e tn ičn ih  štud ijah  
kot tudi v slovenski po liti
ki, je  tak razvoj za do lga 
d ese tle tja  ostal razum ljen  
kot velika zgodovinska kri
v ica . V posebn i g o v o ric i 
racionalne ideologije se je 
o tem  po ložaju  slovensko 
govorečih ljudi zunaj meja 
S lo v e n ije  g o v o rilo  ko t o 
“o d re zan e m  u d u ” “ n a ro 
dnega te lesa” in se p riča 
kovalo “rast slovenske na
cionalne zavesti” v zam ej
stvu, ki da bo “zm agala ob 
pomoči m atice in zavednih 
e le m e n to v  v m a n jš in i” . 
M a n jš in s k o  “ g o r je ” , 
“m anjšinska s tv arn o st” je  
b ila tem a študij in p o liti
čnih dogodkov. Posebej se 
je  p o u d arja lo , da s lo v en 
stvo v zam ejstvu vodenijo 
“mešani zakoni” ; da m ater
ni jezik  dram atično izginja; 
da je  na zm agovitem  poho
du “ as im ila c ija” . M nožili 
so se k lic i po  z a š č i t i  in 
oh ran itv i, oživ itv i zam ej
skega slovenstva.

Prim er 
K analske doline

V resn ic i je  zg odov ina 
slovensk ih  zam ejsk ih  o b 
m o čij kaj p e s tra  in prav 
gotovo polna tudi nenava
dnih, včasih tragičnih člo
vešk ih  usod. V zem im o le 
K a n a lsk o  d o lin o : v le tu  
1919 so bili dom ačini, do 
tedaj S lo v en ci in N em ci, 
nenadoma vstavljeni v dru
go d ržav o , z d ru g a čn im , 
tujim  uradnim  jezikom , ki 
je  dom ači jezik kratkom alo 
ukinila v javnosti: prav go
tovo je  izguba funkcional
ne p is m e n o s ti  p o m e n ila  
tra g ič n o  o d r in je n o s t  na 
rob družbenega dogajan ja 
za mnoge ljudi.

Dve desetletji kasneje so 
bili dolinci prisiljeni izb i
ra ti  m ed i ta l i ja n s k im  in 
nem škim  d ržav ljanstvom ; 
d ržav n e  razm ejitv e  'se za 
njihovo mnenje nikoli niso 
m en ile . G o sp o d arsk a  p o 
doba doline se je  načrtno 
in h i tro  s p re m in ja la  na

Kanalska dolina in delo 
s slovensko manjšino

Z  mednarodnega posveta “Večjezičnost na evropskih mejah: primer Kanalske doline", ki 
sta ga lani priredila na Trbižu Stori in kulturno društvo Planika

m ilacija” zunaj političnega 
in ideološkega govora kra
tkom alo nič ne pom enijo - 
vsekakor z njimi ni m ogo
če presojati resničnih ljudi 
in resničnih situacij. In na 
p o d lag i tak ih  g led an j ni 
m ogoče nič ukreniti. O dre
kli smo se predstavi, da je 
“d e lo  z m a n jš in o ” n e k a 
k šen  C ed erm aco v  p o se l, 
p rosvetljevan je , in popol-

m ira n ja .  N aš c il j  je  bil 
izvedeti, kako ljudje svojo 
sestavljeno kulturno in je 
zikovno situacijo sami do
jem ajo , kakšne zveze, naj 
rečem  tako, s fo rm aliz ira
nim slovenstvom , jezikom , 
kulturo si želijo in kakšno 
m esto želijo  tem znanjem  
najti v svoje vsakdanjiku.

Takšno delo v Kanalski 
do lin i je  po tek a lo  p redv-

ve: dobro desetle tje  nazaj 
je  svoja pom em bna teren 
ska preučevanja v socialni 
antropologij začel ameriški 
kolega Robert M innich; in
tenzivno  se je  preučevalo  
dolinski dialekt, zgodovino 
cerkven ih  ustanov in s lo 
v en sk eg a  šo lstv a ; sledn ji 
tem atiki sm o lahko strnili 
tudi v nedavno knjižno pu
b l ik a c i jo ,  ki jo  je  izd a l 
Krožek za družbena vpra
šanja Virgil Sček v Trstu.

Sedež SLORI je  koordi
n ira l tudi pom em bni m e
d n aro d n i d o g o d ek  v la n 
skem oktobru, ko so se se- 
šli p redstavn ik i vseh treh 
m a n jš in sk ih  sk u p n o s ti v 
do lin i, fu rlanske, nem ške 
in slovenske, raziskovalci 
doline iz A vstrije , Ita lije , 
Slovenije in ZDA, in ugle
dni tuji gostje, preučevalci 
etničnosti.

Motiv iz Ukev

nom a odrek li p rep ro šč in i 
narodobudnih ciljev.

Na novo zastavljeno  
“delo z m anjšino”

Lotili smo se drugih re
či: p red v sem  te m e ljite g a  
terenskega študija in infor

sem v okviru lokalnega se
deža SLORI, ki ga je  vodil 
pokojni Salvatore Venosi, 
in v o k v iru  S lo v e n sk eg a  
kulturnega društva Planika, 
ki je  bilo ustanovljeno leta 
1993. Raziskovalno delo je 
obrodilo  pom em bne sado

Pom em bna vloga 
Slorija  

v K analski dolini
S pravico torej lahko tr

dimo, da je sedež SLORI v 
K analski dolini vzpostavil 
p o m em b n o  ra z isk o v a ln o  
tradicijo znotraj zamejskih 
študij in prim er doline na 
najboljši način in ternacio
naliziral. Danes situacijo v 
K analski dolini, ki je  vse
kakor drobna evropska po
s e b n o s t ,  p o z n a jo  š iro m  
strokovne javnosti v Evro
pi. V tem sm islu je  bil se
dež SLORI v Kanalski do
lini izrazito uspešen v ure- 
sničevaju enega tem eljnih 
vodil te ustanove, da mora

Publika sledi nastopu Glasbene šole “Tolmaž Holmar" Naborjet je  večkrat gostoval pevsko revijo “Koroška poje”
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Dežele se m orajo resn i
čno prizadevati za vrednote
nje m anjšinskih jezikov in 
kultur. To je osrednja misel 
zaključnega dokum enta, ki 
so ga predstavniki 39. držav 
Sveta Evrope podpisali ob 
zaključku tridnevnega zase
danja o federalizmu, m anj
šinah in krajevnih upravah, 
ki so ga pripravili v Čeda
du.

V prašanje narodnostnih 
m anjšin  v E vropi posta ja  
vse bolj pereCe in zanj bi bi
lo potrebno najti prim erne 
in trajne rešitve. Evropska 
integracija, ki je  ta Cas vse 
bolj zainteresirana za eko
nomska vprašanja, se ne bo 
docela realizirala, Ce se ne 
bo znalo nakazati poti reše
vanja m anjšinskih skupno
sti, ki ne zadevajo le avto
htonih m anjšin v posam e
znih državah.

Na ta  izz iv  se je  treb a  
primerno pripraviti in poi
skati odgovarjajoče istituci- 
onalne, pravne in sistemske 
inštrumente. Zdajšnja cen
tralistična naravnanost sko
raj večine evropskih držav 
teh odgovorov ne bo znala 
dati. Potrebni so federalisti
čni sistemi, takšni, kakršne 
p o zn a jo  d en im o  v Z D A , 
Nemčiji ali Svici.

To je bilo mnenje vidnih 
predstavnikov Sveta Evro
pe, ki so sodelovali na tri

Poziv predstavnikov 39. držav S v e ta  Evrope s  p o sv e ta  v Č edadu

Dežele naj ovrednotijo 
manjšinsKo prisotnost
dnevnem Cedajskem posve
tu. Po uvodnem  pozdravu 
Cedajske odbornice za kul
turo  E lise  S in o sich , ki je  
prisotne nagovorila tudi v 
nemščini in slovenščini, je 
deželna odbornica za kultu
ro A lessandra G uerra (del 
posega je  izrekla v furlan- 
ščini) podčrtala prizadeva
nje deželne uprave pri vre
dnotenju  različn ih  je z ik o 
v n ih  s tv a rn o s ti v d eže li. 
M ednje naj bi po lig ašk i 
predstavnici sodile tudi “ne
katere oaze staroslovanske 
skupnosti” (?), ki so poseja
ne na deželnem  teritoriju . 
Specifično o vprašanju naše 
sk u p n o s ti so na  p o sv e tu  
sp regovorili tudi nekateri 
zamejski predstavniki. Sicer 
je  treba reci, da se nam je  
zdela zam ejska prisotnost, 
spričo pomembnosti posve
ta, vendarle prenizka.

Leon Kieres, podpredse
dnik evropskega kongresa 
za krajevne in deželne upra

ottobre i e n t  r t a ( t i  i t i  ta

Tržaški župan Riccardo llly in njegov koprski kolega Aurelio turi

k

Fuens v Ukvoh
Najvišja predstavnika FUENS (organizacije evro

pskih manjšin), predsednik Arquit in podpredsednik 
Elle, sta se prejšnji Četrtek, preden sta se udeležila če- 
dajskega posveta  o m anjšinah  v E vropi, v Ukvah 
sreCala z zastopstvom krajevnega sedeža Slori in kul
turnega društva Planika Rudijem Barthalotom in An
tonom Sivcem.

Njun obisk je  bil informativnega značaja, saj sta že
lela od blizu spoznati delo in življenje Slovencev v 
Kanalski dolini. Njuna sogovornika sta ju  seznanila o 
raznih pobudah, ki karakterizirajo delo tam kajšnjih 
Slovencev ter podčrtala odmevnost mednarodnega po
sveta o večjezičnosti, ki so ga pripravili lani na Tr
bižu.

Predstavnika FUENS sta se obvezala, da bosta v 
bodočem še poglobila svoje informacije o tem predelu 
zam e js tv a  in se za to  d o g o v o rila  za v zp o stav itev  
nekakšne informativne komunikacijske mreže, (r.p.)

ve, je ugotovil doloCeno ne
priprav ljenost m arsikatere 
evropske države, da bi rati
ficirala dokum ent o zaščiti 
jez ikovnih  m anjšin. G ian
franco Martini, Clan evrop
skega kongresa za krajevne 
in deželne uprave, je ugoto
vil, da tam, kjer se ne išCe 
prim ernih inštrum entov za 
večjezično sozvočje, se več
krat zgodi, da pride do hu
dih napetosti, ki so mnogo
krat predsoba vojnega sta
nja.

Kako udejaniti takšno vi
zijo? Na to je  skušal odgo
voriti Ferdinando Albanese, 
ravnatelj Urada za okolje in 
k ra je v n e  u p rav e  v S vetu  
Evrope. Potrebno je, da se 
zdajšnja evropska družina 
zedini okoli vprašanja var
stva in skrbi za jezikovne in 
druge manjšinske skupnosti. 
Ali so zreli Casi za zarisova- 
nje evroregije, ki bi svoje 
meje razprostirala na hrva
ško in slovensko Istro, Fur- 
lan ijo -Ju lijsk o  k ra jin o  in 
Koroško? O tem je tekla be
seda na okrogli mizi, kjer je 
na to posebej opozoril trža

Magris: ‘Le minoranze 
libere anche da se stesse’

C ostretto  a casa da una 
influenza, lo scrittore e ger
manista Claudio Magris, at
teso sabato a Cividale per il 
convegno su “Federalismo, 
regionalismo, autonomie lo
cali e minoranze”, ha invia
to un p ro p r io  in te rv e n to  
scritto  che p u b b lich iam o  
quasi integralmente.

... Avrei voluto parlarvi 
di quello che vorrei definire 
d “com plesso di m inoran- 
za”. M anzoni, in un celebre 
Passo, dice che i prepotenti 
e i m a lva g i non sono  re 
sponsabili del male che fan- 
no alle loro vittime, ma an
che del male cui inducono, 
Per rea zio n e , q u elle  loro  
stesse vittime: ad esempio, 
si p o tre b b e  a g g iu n g ere  
co m p le ta n d o  il p a s so  di 
Canzoni, dell' odio che essi 
is tillano  loro in cuore con 
l’odio  co l qua le  li hanno  
Perseguitati, oppure delle

violenze cui li inducono, in 
risposta alle violenze che le 
loro vittim e hanno dovuto  
subire, e così via.

Le maggioranze - soprat
tutto nazionali, ma non solo 
nazionali, perché il rappor
to tra maggioranza e mino
ranza non riguarda soltanto 
l ’etnia, ma m olte altre d i
mensioni della vita - hanno 
spesso oppresso e conculca
to, nella storia, le minoran
ze. Queste ultime, addirittu
ra, in molti casi non hanno 
avuto nemmeno la possibi
lità di fa r  sentire la loro vo
ce di protesta, di testimonia
re il torto  su b ito .... Sono  
sempre stato attratto dalle 
minoranze e ho sentito sem
pre il dovere, per ciascuno 
di noi, di fare quanto è pos
sibile per tutelarle, per d i
fenderle, per testimoniare la 
loro  p resen za ; fo r s e , p er  
me, lo scrivere, la scrittura, 
il lavoro di scrittore è anche

ški Zupan Riccardo llly, ki 
je  ugotovil, da je padec ber
linskega zidu postavil Trst v 
drugačen, boljši položaj in 
mu nudi persp ek tiv e  v se 

splošnega razvoja v sm eri 
proti Srednji Evropi in Bal
kanu. Pozval je  odgovorne 
vladne sredine, naj ne za
mudijo vlaka in naj se pri

memo opremijo, da bo naše 
območje kos novim in zani
mivim izzivom, ki jih zari
sujejo nova razmerja v tem 
predelu Evrope.

O visokem standardu za- 
šCite do italijanske manjšine 
v S loveniji je  spregovoril 
koprski Zupan Aurelio Juri, 
ki je  izpostavil težnjo ob
mejnih upraviteljev, da bi v 
ljudeh zbrisali psihološko 
mejo, ki je še prisotna in je 
bolj nepropustna od one, ki 
se počasi podira ob evrop
skih integracijskih procesih 
Slovenije in Hrvaške.

V tem smislu je  posebej 
opozoril na fenomen nacio
nalizma, ki se širi v Slove
niji in bi znal dokaj hitro 
uničiti vse, kar je  bilo do
brega storjenega na tem ob
mejnem prostoru.

Ivan JakovCiC, p redsta
vnik istrske regije, je  uvidel 
v regionalizmu tretjo možno 
pot d ržav n e  u re d itv e , ob 
centralistični in federalisti
čni. Karl Anderwald, pod
predsednik koroške regije, 
je ugotovil, da obstajajo ele
m enti, ki govorijo v korist 
regionalizacije Evrope, kar 
bi blagodejno vplivalo tudi 
na re še v a n je  v p ra ša n ja  
manjšin.

Rudi Pavšič

Koroška: zaskrbljenost 
zaradi pisemskih bomb
Slovenske organizacije tarča napadov desničarskih ekstremistov

Slovenska in nem ška  
demokratična javnost na 
Koroškem je zaskrbljena 
zaradi zadnjih primerov 
pisemskih bomb (lettere 
b o m b a ), ki so j ih  n e 
znanci, na predvečer av
s tr ij sk e g a  d rža v n eg a  
prazn ika, naslovili s lo 
v en sk im  u sta n o v a m  v 
Cejovcu.

G re za izredno huda  
d e ja n ja , za k a ter e  se 
skrivajo ekstrem istične  
d esn iča rsk e  s ile , ki ne 
skrivajo svojega naspro
tovanja slovenski priso
tn osti na K oroškem  in

vsem  tistim  d em okrati
čnim sredinam, ki si pri
zadevajo in delajo v ko
rist sožitja in medseboj
n ega  sp o što v a n ja  m ed  
s lo v en sk o  m a n jšin o  in 
nemško govorečo veCino.

P isem sk e  b om b e so  
n ezn a n c i n a s lo v ili  na 
M irka B ogataja , vodje  
slovenskega oddelka pri 
avstrijski državni radio
televiziji, Nužeja Tolma- 
jerja, tajnika Krščanske 
k u ltu rn e  zv e ze , in na 
Ferdinanda Sablatniga, 
p red sed n ik a  k luba po
slancev Ljudske stranke.

Slepilna pisma so do
bile v roke tajnice om e
njenih organizacij, ki so 
zarad i su m ljiv e  ob lik e  
takoj poklicale policijo, 
ki je  odkrila, da je  šlo za 
pisemske bombe. Na ne
kem pismu so bili ozna
čeni tudi nacistični klju
kasti križi.

Tajnik Krščanske kul
turne zveze N užej Tol- 
m ajer, ki je  že večkrat 
bil tarča grozilnih pisem, 
je  izrazil velik o  za sk r
bljenost, saj je  korak od 
teh pisem do bombe pre
cej majhen.

- in certi momenti soprattut
to - un viaggio alla ricerca 
di minoranze dimenticate e 
sepolte, per ritrovare le loro 
tracce cancellate, per strap
parle dall’oblìo. Tutto il mio 
“Danubio” è anche un viag
gio in questa direzione....

Ma se la minoranza deve 
in p r im o  lu o g o  lib e ra rs i  
dall’ oppressione della mag
gioranza, èssa deve anche, 
molto spesso, liberarsi da se 
stessa, dal proprio comples
so di minoranza, per non ca
dere in quel meccanismo de
nunciato  da M anzoni, p er  
non con tin u a re  ad  essere  
vittima dei torti subiti anche 
quando  ciò app a rtien e  al 
passato. C’è infatti, inevita
bilmente e comprensibilmen
te, nella minoranza la ten
denza a concentrarsi osses
sivamente su se stessa, sulla 
p ro p r ia  id e n tità , an ch e  
quando ciò non è più neces
sario....

Il dovere di chi appartie
ne a una minoranza è certo 
quello  di com battere tutto  
ciò che la conculca, ma an
che di dimenticarsene, appe
na questa lotta non è più ne
cessaria; di sapere che, ben 
prima di appartenere al pro
prio popolo, piccolo o gran
de che esso sia, si appartie
ne all’universalità. L ’indivi
dualità, la peculiarità sono 
un valore da difendere, ma 
sono un valore soltanto se 
vengono in tesi com e p r e 
messa concreta per incarna

Claudio
Magris

re in se stessi l’universalità 
umana e quindi per aprirsi 
agli altri, alle altre univer
salità. Se l’identità viene in
tesa  com e una r in g h io sa  
chiusura, essa diviene la più 
regressiva delle prigioni.

Il modo più giusto e libe
ro di vivere la propria iden
tità è quello di averla in sé 
spontaneamente, senza asso- 
lu tiz za r la  e sen za  fa r n e  
un’etichetta ideologica, lo  
sono italiano, triestino, fr iu 
lano per parte di padre, por
to tutte queste cose in me e

le amo, ma le porto sponta
neam ente con me e in me, 
senza ideologizzarle; sono  
una parte essenziale di me, 
ma guai se ci riflettessi trop
po, se concentrassi la mia 
attenzione su me stesso  e 
sulla mia identità, anziché  
fare di quest’ultimo una pre
messa per guardare gli altri, 
per incontrare gli altri, per 
aprirsi agli altri....

In ogni individuo è laten
te il pericolo della regres
sione, dell’ ossessiva chiusu
ra in se stesso; forse chi ap
partiene ad una minoranza 
è ancora più esposto a que
sto pericolo, ma non per sua 
colpa, bensì per conseguen
za dei torti subiti dalla mag
gioranza. Ma non deve la
sc ia rsen e  so ffo ca re , deve  
sapere che ognuno, per un 
verso o per l ’altro, si trova 
nella vita in una condizione 
di m inoranza e che la sua 
dignità si gioca nella capa
cità di viverla liberamente. 
Solo chi è capace di questo 
libero am ore ha diritto  di 
parlare della propria patria, 
della propria identità, della 
propria  nazionalità , della  
propria etnia o del proprio 
focolare.
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Potrebni sposobnost 
prenove in treznost
Prednost imajo ljudje in ustanove, ki so v krizi

Aktualno

s prve strani
Tu so lju d je , ki so Cez 

noC ostali brez denarja za 
p reživetje , so pod je tja , ki 
se ne m orejo gibat an dielat 
Se posebno tiste, ki dielajo 
s tu jino so v velikih teža
vah. V nevarnosti je  vic ta- 
užent dielovnih mest.

V prašan je  je  dosti bolj 
kom pleksno, če upošteva
mo, de je  im iela TKB m e
dnarodni karakter, de v njej 
je  im ielo svoje vloge tudi 
puno drugih bank, med nji
mi je  bilo več slovenskih in 
hrvaških bank.

M edtem  ko m edbančn i 
solidarnostni sklad garanti
ra klientom  povračilo vlog 
do 200 m ilijonov  v celoti 
an 75 odstotkov za drugih 
800 milijonov, tuole ne ve
lja za banke. Nekatere h r
vaške banke naj bi bile za
radi tega pred stečajem, za
to je  pred dnevi prišlo tudi 
do uradnega protesta hrva
ških oblasti.

V časopisih beremo v te
lili zadnjih dnevih o likvi
daciji TKB, kar bi spravilo 
na kolena številna podjetja 
in ustanove, ki bi bile prisi
ljene varniti v kratkem caj- 
tu vsa posojila. Tu se straš
no majejo tla beneškim  po
d jetjem  an vsem  zap o sle 
nim v njih, pa tudi drugim 
p o m em b n im  s lo v e n sk im  
rea ln o s tim  v B en eč iji. V 
bistvu bi likvidacija izniči
la tudi vrednost banke, ki 
bi jo  kaka druga kupila za 
drobiž.

Pri tem se postavlja tudi 
vprašanje dvojinih meril v 
italijanski državi, kjer se z 
m očno in terv en cijo  vlade 
reSuje Banco di Napoli, ki 
ima taužente m ilijard izgu
be medtem, ko se ne najde 
rešitev za slovensko banko. 
Med drugim  je  bilo zraču- 
nano, de bi likvidacija ban
ke stala državo od 500 do 
600 m ilija rd , san ac ija  pa 
200.

Povejm o Se to: po o ce
nah Banke Italije je  v TKB 
m ed 140 an 200 m ilija rd  
predv iden ih  izgub. M im o 
tega dve tre tjin i v log  sta 
nižji od 200 milijonov, kar 
pomeni, da jih  bo m edban
čni sklad kril v celoti: gre 
za skupnih 300 milijard.

D a je  v o s p re d ju  tu d i 
vprašanje politične volje je 
na dlani.

Pa kaj se je  z g o d ilo  v 
TKB? Zaradi hudih in ne
razu m ljiv ih  napak  in n e 
pravilnosti v vodenju ban
ke se je  ustvarila velika lu
knja, ki naj bi dosegla v iši
no 200 m ilija rd . K ako je  
do tega paršlo  sedaj ra z i
skuje sodstvo an Zelja vseh 
nas je, de se odkrije resnica 
an tudi kdo je  za- tako sta
nje odgovoren. Tu je  o č i
tno, de so odpovedali vsi 
mehanizmi kontrole, v ban
ki an zunaj nje, vključno ti
sti od Banke Italije , če je  
res kot je  res, de je  večkrat 
tudi v zadnjih cajtih podro
bn o  p re g le d a la  s ta n je  v 
TKB an ni nič odkrila.

V sek ak o r škoda f in a n 
čna, m oralna in politična je

ogrom na za vso slovensko 
manjšino. Doživeli smo ve
lik potres in sedaj ne vemo, 
kaj se bo izpod ruSevin na 
g o sp o d a rsk e m  in k u ltu r 
nem  (v najširšem  pom enu 
besede) področju rešilo.

Nevarnost je  tudi, da bi 
zvalili krivdo ali odgovor
nost za kar se je  zgodilo na 
vso  m an jš in o  in da bi se 
krim inaliziralo široko giba
n je , ki ga p re d s ta v lja  
SKGZ.

Kot rečeno sodstvo je  na 
d e lu  in  naj g re  n a p re j  s 
preiskavo. Začela so se tu 
di tem eljita  p rev erjan ja  v 
SKGZ. Ni pa dopustno, da 
se odgovornosti p rip iše jo  
vsej slovenski levici, kot je 
to storil tajnik Ssk v izjavi 
za tržašk i ita lijansk i d n e
vnik. S polem iko ne bomo 
prišli daleč, čas je , da naj
dem o ustrezni dogovor in 
delam o v skupno dobro, s 
pogledom  v tiste  d ružine, 
ki p r e ž iv l ja jo  iz je m n o  
težk e  tren u tk e , pa tud i v 
splošno m anjšinsko realno
st.

K je so m ožne re š itv e?  
T ržaška kreditna banka je  
nastala na osnovi m ednaro
dnega dogovora in zaradi 
tega bi bilo nedopustno, de 
bi jo  z b r isa li . N asp ro tn o  
potrebno bi bilo, da bi Ita
lija  in S lo v en ija  p o isk a la

poti, zato da se banka, tudi 
s spremenjenim imenom in 
m anjšo dim enzijo ohranila 
in da bi naprej oprav lja la  
svojo vlogo ob meji v prid 
tukajšn jega gospodarstva , 
ki se vse bolj odpira na vz
hod. In predvsem  v korist 
slovenske m anjšine, saj je 
prav zato nastala . Seveda 
bi jo  bilo treba postaviti na 
drugačne tem elje in v prvi 
vrsti zelo transparentno.

Scenarji, ki je  pred nami 
po torkovem  srečan ju  za 
kladnih m inistrov Sloveni
je  in Italije, Ciampi in G a
s p a r i,  v R im u  je  z a s k r 
bljujoč. N apovedana je  li
k v id a c i ja  b a n k e , k a r bi 
imelo krvave posledice za 
s lo v e n s k o  m a n jš in o , za 
njene ustanove in dejavno
sti, tudi gospodarske.

Nova banka, ki jo  nam e
ravajo  odpreti s skupnim i 
investicijam i Italija, Slove
nija in Hrvaška, pri tem pa 
je  m arsikaj nejasnega, ne
dorečenega, začenši s č a 
sovnimi termini, pomeni da 
je  v ospredju politični inte
res sodelovanja in skupne
ga n astopan ja  v tem  delu 
Evrope, kar je seveda pozi
tivno. Očitno pa je  tudi, da 
se jem lje vsako moč in vlo
go s lo v e n sk i m a n jš in i v 
naši deželi.

Jo le  N am or

Težki časi  z a  manjšino zaradi likvidacije TKB

Skupne pobude 
za izhod iz krize

s prve strani
Skoraj gotova likvidacija 

Tržaške kreditne banke bo 
im ela zelo hude posledice 
na vso našo manjšinsko or
ganiziranost in ne samo na 
njeno gospodarstvo. To je  
dejstvo. Nakazana možnost 
ustanovitve nove banke lah
ko le delno ublaži hud uda

rec, ki smo ga prejeli, vse
kakor pa ne bo nadomestila 
vloge TKB, ki jo  je  imela 
znotraj m anjšinske organi
ziranosti.

Jasno  je , da se pri ta k 
šnem  ra z p le tu  do g o d k o v  
postavlja vprašanje, kdo, ob 
n ek a te rih  u p ra v ite ljih  in 
funkc ionarjih  banke, nosi

P O Z I V  D R N O V Š K U  I N  P R O D I J U

Zelo smo zaskrbljeni zaradi dramatičnega stanja, v ka
terem se nahaja slovenska manjšina v Italiji zaradi krize 
Tržaške kreditne banke, ki utegne uničiti vrsto ustanov in 
podjetij in spravlja v nevarnost na tisoče delovnih mest.

Prepričani smo, da je dolžnost sodstva, da ugotovi od
govornosti za nastalo krizo. Kljub temu pa želimo opozo
riti obe državi - Slovenijo in Italijo - na nenadomestljivo 
vlogo pri spodbujanju čezmejnega in mednarodnega so
delovanja, ki je bila priznana tej kreditni ustanovi že od 
njenega nastanka na osnovi mednarodnega sporazuma.

Prepričani smo, daje  treba to vlogo zajamčiti tudi v bo
doče vključno s povezanostjo na slovensko manjšino in 
njene družbeno gospodarse in jezikovne pravie, ki pred
stavljajo specifično značilnost banke.

Vladi pozivamo, da najdeta oblike in načine, da se reši 
in prenovi kreditna ustanova, s katero je povezana sloven
ska manjšina. Pri tem moramo rešiti bogastvo znanja, 
izkušenj in poklicne sposobnosti, ki so s časom dozorele v 
TKB. Tudi zato, da se preprečijo kvarne posledice na k- 
rajevno, deželno in mednarodno gospodarstvo.

Da bi Vam podrobneje orisali naša stališča. Vas podpi
sane komponente prosijo za nujno srečanje.

Miloš Budih (DSL) Stojan Spetič (SKP) Jole Namor 
(K ulturna društva videm ske pokrajine) Rudi Pavšič 
(DFS) Klavdij Palčič (SKGZ)

Udine: 
e il suo

N ascev a  15 ann i fa  il 
circolo culturale Rozajan- 
ska dolina di Udine e l ’en
tu siasm o  di lav o ra re  per 
proporre ai suoi soci e al 
p u b b lico  fr iu la n o  se ra te  
cu ltu ra li non si è affa tto  
affievolito.

Anzi, ogni qualvolta na
sce un ’idea, gli organizza
tori si co involgono in un 
appassionato im pegno per 
far conoscere la valle a chi 
ancora non sa quante belle 
trad iz io n i essa  conserva. 
L o fa n n o  co n  p ro fo n d o  
piacere per il legame che li 
unisce alla loro terra natia.

‘Rozajanska dolina’ 
amore per Resia

Così è stato anche per la 
rassegna corale di sabato 
19 ottobre dove ha visto il 
teatro S. Giorgio di Udine 
strapieno di pubblico. La 
serata, condotta ed illustra
ta con garbo dalla resiana 
R o b erta  S iega è in iz ia ta  
con la presentazione delle 
attiv ità  del circo lo  m esse 
in campo in tutti questi an
ni, sono seguiti i canti del 
gruppo “Amici dell’Oban- 
te” di Valdagno.

Questo è, tra i cori po 
polari italiani attualm ente 
esistenti, uno di quelli che 
vanta più anni di storia. In

fatti, è nato nel 1947 per i- 
n iz ia tiva  di un gruppo di 
am ici ap p a ss io n a ti d e lla  
lo ro  m on tagna , l ’O bante 
appunto. Al suo attivo ha 
num erose incisioni disco- 
g ra f ic h e ,  e s ib iz io n i  r a 
diofoniche e concerti in I- 
talia e nel mondo. L ’esibi
zione di questo coro è sta
ta una sorpresa per il pub
blico presente che ha ap
p rezza to  le lo ro  d e lica te  
canzoni, alcune recuperate 
da an tich i canti popo lari 
della loro terra.

Festegg iato  è stato  an
che il coro “Monte C anin”

Una parte del folto pubblico alla serata resiana nel teatro S. Giorgio di Udine

che con le sue 25 cande
line, ha fatto conoscere al 
p u b b lico  fr iu lan o  can ti 
p o p o la ri m o lto  an tich i 
che per secoli si sono tra
m andati solo oralm ente. 
M erito  d u n q u e  al co ro  
che ha avuto il coraggio 
di appropriarsi di questi 
canti, facendosi portavo
ce di una tradizione che 
altrimenti si sarebbe per
sa.

D opo  i t r a d iz io n a li  
scambi tra gli organizza
tori e i cori, il circolo tra
mite il sindaco Luigi Pa
letti ha fatto dono a Ser
gio Barbarino, presidente 
per 15 anni del sodalizio, 
una pergam ena con una 
m edaglia d ’oro che rip o r- . 
ta incisi i sette campanili 
resiani. Al term ine della 
n o ta  can zo n e  “ S ig n o re  
delle c im e” , can ta ta  dai 
due cori, l ’esibizione del 
gruppo fo lk lo ristico  Val 
R es ia  ha c a ta l iz z a to  il 
pubblico presente. “Lipa 
ma M arica” che ch iude 
sem pre le esib izioni del 
gruppo e l ’intervento del
le “te lipe bile m aškare”, 
cara tterizzate  dai vestiti 
b ia n c h i e dai c a p p e lli  
m ulticolori, hanno strap
pato prolungati e meritati 
applausi.

A ntonio  L onghino 
L ìvin

odgovornosti, da se ni rešilo 
Tržaško kreditno banko. Je 
sploh obstajala resnična po
litična volja, da se sloven
skem u denarnem u zavodu 
zagotovi bodočnost? Kakšni 
so načrti, ki presegajo  za
m ejske dim enzije in ki so 
vezani na likvidacijo TKB?

K ar za d ev a  m o žn o st 
u s ta n o v itv e  no v e  b an k e , 
lahko rečemo, da bo o tem 
tekla beseda m ed p redsta
vniki slovenske in italijan
ske osrednje banke. Govori 
se, da bi z italijanske strani 
v novo banko lahko vstopila 
Tržaška hranilnica (Cassa di 
Risparmio di Trieste).

K ar z a d ev a  b lo k ad o  
izplačil v TKB, ta naj bi bi
la odločena v zaščito varče
valcev, ki bi bili zaščiteni 
tudi v prim eru likv idacije  
banke. Dve tretjini vlog so 
namreč pod 200 milijoni lir, 
kar pom eni, da jih bo m e
dbančni sklad izplačal v ce
loti. Teh skupnih vlog pred
stavlja približno 300 m ili
jard lir.

Ob tem  o b sta ja  tud i še 
odprto vprašanje vseh tistih 
zam ejsk ih  ku ltu rn ih  u sta 
nov, ki so svoje račune ime
le na TKB in ki so sedaj 
b lok iran i, zaradi česar bo 
tudi več ljudi o sta lo  brez 
plač. Potrebna je vsesloven
ska solidamost.(r.p.)

A Prato 
Montagna 

vissuta
“M ontagna vissuta” è il 

titolo della m anifestazione 
che si svolgerà giovedì 31 
o ttobre, alle 20.30, presso 
il centro  cultura le  Ta R o
zajanska K ulturska Hiša a 
Prato, in occasione del 25. 
an n o  di a tt iv ità  del co ro  
m aschile di R esia, M onte 
Canin.

P er q u es to  im p o rta n te  
appuntamento i ragazzi del 
coro  p resen teranno  al pu 
hlico quattro nuove canzo
ni resiane.

Non sarà una serata de
dicata solo al canto, ma an
che alla montagna. Sarà in
fa tti p resen te  L uciano  de 
Crignis, che presenterà dia
p o s i t iv e  ed  un f i lm a to , 
“Grande montagna, grande 
avventura” , dove l ’alpini
sta effettua due discese con 
gli sci nello stesso giorno. 
Il m o n te  è il C an in  (m . 
2587).

Luciano de C rignis, 43 
anni, di Ravascletto, è gui
da alpina e istruttore nazio
nale di sci; sciatore dell’e- 
stremo ed alpinista com ple
to con a l l ’a ttiv o  o ltre  30 
prime con gli sci. Ha effet
tuato  più di 350 salite  su 
tutte le difficoltà e 4 spedi
zioni ex tra -eu ro p ee: A la 
ska, Mount Me Kinley (m. 
6194) prima discesa italia
na con gli sci, Perù, G roen
landia, Canada.

l.n.
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L ’inizio 
dei lavori 
per il rifugio 
di passo 
Solarje, 
nel comune 
di Drenchia

D rifugio di Solarje 
entro l’estate ’97
Una spesa di oltre 400 milioni per il rilancio turistico

Sono iniziati da circa un 
mese i lavori di costruzione 
del rifugio a Solarje, nel co
m une di D renchia. Prende 
co s ì c o rp o  il p ro g e tto  
dell’amministrazione comu
nale per il rilancio turistico 
della zona di passo Solarje, 
a ridosso del confine con la 
Slovenia.

Il sindaco Mario Zufferli 
fa sapere che sono stati ap
paltati recentemente i lavori 
per la realizzazione di un 
cam po ricreativo  p o lifu n 
zionale, nei pressi del rifu
gio. Già appaltati anche i la
vori per la rete idrica, men
tre è stato approvato un ulti
mo lotto di lavori, quello di 
com pletam ento del rifugio

riguardante l ’arredo interno 
e parte dell’impiantistica.

A quanto ammonterà la 
spesa totale?

Il primo e secondo lotto 
sono costati 300 milioni, la 
rete idrica prevede una spe
sa di altri 100 milioni, m en
tre per il campetto accanto 
al rifug io  spenderem o  25 
milioni. La parte più sostan
ziosa dei costi, i 300 milio
ni, sono in gran parte deri
vanti da un contributo della 
Camera di commercio di U- 
dine grazie ai fondi per la 
benzina agevolata. Altre ri
sorse arrivano dalla Comu
nità montana, dalla Provin
cia, dalla Regione e in mini
ma parte dal Comune.

In arrivo novità  p er l’o s p e d a le  di C iv ida le

Chirurgia, nuovo primario
Sono in arrivo alcune novità per l ’ospedale di Civi

dale. Mentre sono in atto alcuni spostamenti dei repar
ti rim asti dopo il via al piano di razionalizzazione, 
sembra stia per entrare in funzione un nuovo ambula
torio, quello di pneumologia, che curerà patologie le
gate alle vie respiratorie.

Anche se non è stato reso ancora noto il nome, è 
stato anche nominato il nuovo primario di Chirurgia. 
Ne hanno parlato anche i sindaci delle Valli del Nati- 
sone che martedì si sono incontrati con il responsabile 
dell’Azienda sanitaria Oleari.

Per quando è prevista  
la conclusione dei lavori?

T em p o  p e rm e tte n d o , 
quindi se non ci saranno in
toppi dovuti sop ra ttu tto  a 
possibili nevicate, tutto  si 
dovrebbe concludere entro 
la prossima estate. Per giu
gno speriamo di inaugurare 
la struttura.

A chi andrà in gestione 
il rifugio?

Dovremo rifarci alle nor
m ative reg iona li esisten ti 
per quanto riguarda i rifugi 
alpini, quindi procederemo 
ad una gara per darlo in ge
stione. Chi avrà i requisiti 
p rev is ti d a lla  legge potrà 
gestire il rifugio.

Accanto al progetto del 
rifugio , com e procede la 
collaborazione con i comu
ni vicini sloveni per quan
to riguarda la viabilità?

S pero  si co n c re tizz i al 
più presto il collegam ento 
v iario  tra  passo  S o larje  e 
T o lm in o . C om e a m m in i
strazione abbiamo avuto an
che contatti con il comune 
di Canale (Kanal ob Soci) 
per un progetto  viario che 
dovrebbe com prendere an
che altri comuni e che servi
rebbe a collegare la nostra 
zona  con  q u e lla  di N ova 
Gorica.

Michele Obit

V nediejo na pobudo Planinske družine B enečije

Burnjak planincu 
v Cmemvarhu

s prve strani
Zal je naš fotoaparat od

povedal an so se nam foto
grafije pokvarile, tako, da 
lah k o  le z b e se d o  d o k u 
m entiram o razne momente 
telega prijetnega srečanja. 
Z a tuo  tud i na tem  m estu  
vabim o tiste, ki so se sre
č a n ja  u d e le ž i l i  naj nam  
pošljajo skile, Ce jih imajo.

O hoji do vrha Joanaca, 
po starih  stazeh , ki jih  je  
skupinica planincev nekaj 
dni prej okliestila, smo že 
povedali. Ko pa je bilo tej 
planinski “obveznosti” za
doščeno, kdor se je  pohoda 
udeležil se ga je  vsekakor 
veselil, saj je  ponujal zelo 
lep pogled v dolino, se je  
začel v vasi pravi senjam.

Po kosilu so naši planin
ci s težavo m anjtin ja l p e 
čen kostanj, tarkaj ljudi se 
je  m eša lo  v C rn em v rh u . 
Tudi tisti, ki so točili rebu
lo so imiel pune roke diela. 
Tu an tam se je ču glas ra-

monike, tu an tam so se Cu
le slovienske piesmi.

Biu je pa parpravjen tudi 
ku ltu rn i program , v njem  
so imiele glavno mesto Če
če od pevske skupine “K a
tice” iz Ljubljane, ki so res 
ugriele sarce vsem  p riso 
tnim, ponudile so kiek po
seb n eg a , Cepru vem o, da 
koncerti takuo na odpartem 
niso optimalni za uživat ob 
kvalitetnem  petju.

V stari nekdanji oštarji 
je  bila tudi razstava. Vsak 
si je  lahko ogledu vse sorte 
hrušk, jabuk an kostanja, ki 
se pardielajo tle par nas an 
blizu so b ila tudi njih do- 
m aCa s lo v ie n s k a  im en a . 
Kar je pritegnilo pozornost 
so b ile  tud i s ta re  slike  o 
Carnovarškem pustu, o blu- 
marjih.

An pru teli kulturni bo
g a tiji C rn eg av rh a  an vse 
Benečije so bili posvečeni 
diapozitivi, ki so jih  posne
li Člani fotokrožka iz Trsta

lanskega pusta an protago
nisti katerih so bili bluma-
rji-

G lavno na B urnjaku je  
bila liepa an topla atm osfe
ra. Zanjo so poskarbiele tu 
di Carnovarške žene an Če
če pa tudi tis te  iz d rug ih  
k ra jih , ki so spek le puno 
sladkega an dobrega. Bila 
je tala liepa obogatitev pra
znika, biu je pa tudi način 
za zbrat kiek, ki bo pom a
galo  u resn ič iti velik  p ro 
jek t Planinske družine Be
nečije: koCo na Matajurju.

V adni b esied i je  bluo 
nareto vse potrebno, da bo 
sen jam  liep  an veseu . Pa 
Cepru so imieli organizato
rji, an tudi marsikateri obi
skovalec B urnjaka, veliko 
žalost an tesnobo pri sarcu, 
pa tudi jezo zakaj ne, zara
di krize v TKB, ki je  spra
vila veliko  ljudi v težave 
tudi v Benečiji an le grede 
vso slovensko m anjšino v 
Deželi, (jn)

Pilifero, i nuovi interventi 
del Consorzio Friuli Centrale

E sprim e sodd isfaz ione , 
l ’amministrazione com una
le di Pulfero, per i primi ri
sultati della gestione degli 
a c q u e d o tti  da p a r te  del 
C onsorzio Friuli C entrale.

A dieci mesi dall’adesione - 
afferm a in una nota il sin
daco Nicola M arseglia - la 
scelta si è rilevata  quanto 
mai opportuna e convenien
te.

Paceida
fotografata

da
Montefosca

r

Mariji, zavedni beneški
Ne dolgo od tega je  v 

90. letu  s ta ro st i um rla  
Marija Terlicher, iz Hra- 
stovijega. Zadnja leta je  
ž ivela  v N ovi G orici. V 
spomin nanjo objavljamo 
govor, ki ga je  im el na 
n jen em  grob u  J o žk o  
Ošnjak.

Izbrani v tem tihem gaju 
se poslavljamo od ene naj
bolj narodno zavednih ze
na Beneške Slovenije: Ma
ria Terlicher rojena Cuk iz 
Hrastovijega v občini Sen- 
tlenart.

Marijino življenje ni bi
lo vedno  lahko , z las ti v 
mladosti ji niso bile priza
nesene razne težave social
no ekonomske narave. Ker 
doma ni bilo kruha za vse 
je sledila možu Petru v tuj 
svet, daleC od doma. Bila 
je  z njim, ko se je  selil iz

enega rudnika v drugi, sa
mo, da bi dobila delo in ta
ko sta prepotovala Franci
jo, Nemčijo, Belgijo in za
dnja pot ju  je  zanesla  na 
S a rd in jo . A v g u s ta  le ta  
1943 tik pred kapitulacijo 
Italije sta se vrnila. Tedaj 
so se v beneški S loveniji 
že pojavljali slovenski par
tizan i, ki so se borili za 
izgon nacističnega okupa
torja iz slovenske zemlje. 
To so bili burni Casi za vse. 
Na osnov i teh p o litičn ih  
razmer Marija in njen mož 
Peter nista oklevala z odlo
čitvijo, kateri strani pripa
dati. Takoj sta se opredeli
la za tisto pravo, za sloven
sko partizansko vojsko.

M arija je  ostala zvesta 
očetovem  nauku, ki ji je , 
kot otroku, vcepljal v za
vest narodno pripadnost.

On, njen oCe je bil bolj pro
svetljen kot drugi domačini, 
Citai je  slovenske knjige in 
jo  uCil pisati po slovensko. 
OCetu je bila zaradi tega vse 
življenje hvaležna, o njem je

spoštljivo govorila do smr
ti.

V es Cas v o jn e  je  b ila  
skupaj s pokojnim možem 
ak tiv istom  OF po svojih  
r.ioCeh v vseh p o litičn ih  
organizacijah. Za narodno 
idejo, za uveljavitev  slo 
venske b esed e  na B en e
škem sta se borila tudi po 
konCani vojni takorekoC do 
konca njunega življenja.

Na tem mestu ne morem 
mimo M arijinega poguma, 
ko je že pred koncem voj
ne med prvimi na beneških 
tleh  izo b es ila  s lo v en sk o  
zastavo na ganku svoje hi
še - zastavo je sama sešila 
(saj je bila izuCena šivilja) 
ne o z ira je  se na dom ače 
naspro tn ike, zagovornike 
italijanstva beneških dolin.

Tistim, navdušenja pol
nim  dnem  so kaj hm alu

sledili težki in zaskrbljujo
či Casi, kajti konec vojne ni 
prinesel zaželjenega miru v 
to nesrečno deželo. Kmalu 
so se zaCela preganjanja in 
ponižanja zlasti tistih ljudi, 
beneških Slovencev, ki so 
so d e lo v a li  s s lo v e n sk o  
NOV. Razmere so postale 
obupne - n isi veC vedel, 
kdo ti je  prijatelj in kdo so
vražnik . Z arad i takšnega 
stanja sta se Marija in Pe
te r , ko t m nogo  d ru g ih  
o d lo č ila , da se zateC eta 
preko meje v Slovenijo.

Slovenska domovina jih 
je sprejela za svoje in jim 
zagotovila delo. Mnogi so 
tu našli svoj drugi dom za 
vedno.

Mariji - beneški Sloven
ki, naj bo lahka slovenska 
zemlja. Naj počiva v miru.

Joško Ošnjak

Precedentemente era po
sto a carico del m agro bi
lan c io  co m u n a le  tu tto  il 
complesso delle onerose o- 
perazioni di m anutenzione 
o rd inaria  degli oltre venti 
impianti frazionali dislocati 
sui quattro versanti m onta
ni. O ra tutte le operazioni 
vengono effettuate dal Con
sorzio Friuli Centrale.

Q u e s t’u ltim o  ha anche 
p ro g ram m ato  ed in p arte  
già realizzato alcuni inter
venti per rimuovere defini
tivam ente le cause di d is
servizio in alcune frazioni. 
In partico lare le opere r i 
g u a rd e ra n n o  il p o te n z ia 
m ento degli acquedotti di 
Rodda alta, la sistemazione 
ed il po tenziam ento  degli 
impianti di sollevam ento a 
Montefosca, la realizzazio
ne della condotta principale 
dal nodo di B arza (in co 
mune di Savogna) alle fra
zioni di Mersino alto, il ri
facimento della rete interna 
di Coceanzi, il rifornimento 
idrico alla frazione di Spi- 
gnon ed il com pletam ento 
della rete acquedottistica di 
Stupizza.

L ’a m m in is tra z io n e  di 
Pulfero si è anche espressa, 
recentemente, con un ordi
ne del giorno, sui divieti di 
transito sui sentieri e sulle 
m ulattiere previsti da una 
legge regionale. L ’assem 
blea com unale ha ch iesto  
“di escludere dall’osservan
za del d iv ie to  tu tti i re s i
denti nel comune di Pulfero 
e/o comunque proprietari di 
a b ita z io n i e di im m o b ili 
c o l lo c a ti  n e lle  f ra z io n i 
m o n ta n e , sv in c o la n d o li  
dall'obbligo  di lunghi per
corsi” . Il documento è stato 
inviato al presidente della 
Regione.
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A Costne, nel comune di 
Grimacco, dom enica 13 o t
tobre è stata scoperta su i- 
niziativa del circolo cultu
rale Jacopo Steliini e con il 
patrocinio del comune, una 
lap id e  in m em o ria  di 14 
vittim e d e ll’ultim o conflit
to mondiale. In quella bel
lissim a giornata autunnale 
mi sono recato assiem e ad 
un am ico di lunga data in 
quel paese dove m ancavo 
da parecchi anni.

Di quei caduti non cono
scevamo i nomi, se non per 
sentito  dire, non ne cono
scev am o  la  s to r ia , m a si 
tra t ta v a  di p e rso n e  d e lla  
nostra valle. Sentivam o di 
dover loro rispetto. R ispet
to v erso  le lo ro  fam ig lie  
che tanto avevano sofferto. 
Giunti in paese, ci trovam 
mo di fro n te  al p icch e tto  
d ’onore armato della fante
r ia , il s in d a c o , le fo rz e  
d e l l’o rd in e , le v arie  b an 
d ie re , fra  le q u a li q u e lla  
della Julija della quale con 
orgoglio io ed il nonno ne 
facem m o p arte . D opo un 
ordinato presentat’arm con 
baionetta in canna, il sinda
co Paolo Lucio Canalaz ed 
il responsabile del circolo 
Steliini M ario Ruttar hanno 
scoperto assiem e la lapide 
di m arm o scuro cui si leg
ge:

“Da qui partirono rapiti 
d a l IX C o rp u s  p o r ta t i  a 
morire oltre l ’Isonzo in una 
terra  che non era la loro . 
Antonio Becia, Luigi Clo- 
dig, Antonio Crucil, S tefa
no  D re sz a c h , G in o  F lo - 
reancig , V itto rio  F lorean- 
cig, V alentino F loreancig, 
Natale Feletig, M ario Ju r
m an, Luigi Prim osig, A n
tonio  P rim osig , G iuseppe 
Primosig, Luigi Zabriesza- 
ch , G iuseppe  F lo rean c ig . 
V ivano con una preghiera 
perchè non accada mai più: 
1943 - 1996’’

Dal la to  o p p o sto  d e lla  
strada era allestito un altare 
dal quale don O balla , ca- 
pellano m ilitare, anch ’egli 
nativo delle valli del Nati- 
sone, si apprestava a ce le
b rare  la m essa . D opo  un 
doveroso ricordo dedicato  
alle vittime, il capellano ha 
tenuto  un lungo pastorale  
sermone, rilevando tra l ’al
tro l ’im portanza della fede 
in Dio, della patria e della 
fam ig lia . É seg u ito  il d i
scorso del sindaco Canalaz 
che ha co n d an n ato  i fa tti 
ch e  h a n n o  p ro v o c a to  la 
morte di quelle 14 persone, 
ma ha anche invitato a non 
essere di parte, ricordando 
che “ il prim o atto  di v io
le n z a  in E u ro p a  è s ta to  
com m esso dai nazisti e dai 
fascisti che volendo dom i
nare il vecchio continente 
hanno scatenato il secondo 
conflitto m ondiale. Pertan
to loro è la responsab ilità  
morale e politica di quanto 
è su ccesso ” . Ed infine ha 
invitato tutti a superare le 
divisioni ed i rancori nello 
spirito dell’Europa unita.

Poi hanno preso la paro
la Enzo Driussi, la signora 
Sdraulig, consigliere regio-

ln margine alla cerimonia di Costne: ‘Omaggio ai morti, verità ai vivi’

“Portati a morire in una 
terra che non era la loro”

n aie  ed  in fin e  la s ig n o ra  
Paola Del Din, presidente 
p ro v in c ia le  d e l l’A sso c ia 
z io n e  n a z io n a li fa m ig lie  
caduti e dispersi in guerra. 
Tutti hanno rileva to  l ’im 
portanza della fratellanza, 
d e ll’am icizia, d e ll’unione, 
condannando  giustam ente 
ogni form a di violenza da 
qualunque parte provenga.

M a c ’è un m o tiv o  im 
portante che mi spinge ad 
intervenire. E mi riallaccio 
al d isco rso , sag g io  ed  o- 
biettivo, del sindaco Cana
laz che ha toccato  il noc
ciolo della questione, quel
la di chi porta la responsa
bilità dell’accaduto, cioè il 
n a z ifa s c is m o . E p ro p r io  
questa frase è stata conte
stata da Driussi che, se ho 
capito bene, faceva notare 
che il prim o che molla una 
sberla non si differenzia di 
m olto  dal secondo  che la 
rende. In parte concordo, la 
fede cristiana ci insegna a 
porgere l ’altra guancia, ma 
a forza di sberle date e rese 
si passa alla guerra e que
s ta  n o n  f in is c e  p iù . M a 
m entre d iceva ciò, non si 
a v v e d e v a  di t ro v a r s i  di 
fro n te  ad  una  s c r it ta ,  su 
quella lapide che forse an
che lui aveva com m issio 
nato, con la quale ritornava 
un ce ffo n e  a ch i l ’aveva  
per primo subito. A lla fac
cia della pace e de ll’am ici
zia.

E ra  la g u e r ra  s ig n o r  
Driussi! T utte le forze al
leate, tra le quali anche l ’e 
sercito di Tito, regolarm en
te riconosciuto , cercavano 
con  q u a lu n q u e  m ezzo  di 
porvi fine. Vogliamo anda
re a m ettere una lapide in 
un quartiere di M ilano, T o
rino, Genova ecc., condan
nando gli A ngloam ericani 
che sganciando  le bom be 
da 500 kg ed i cui obiettivi 
erano zone ferroviarie e in
dustriali poco si curavano 
se queste radevano al suolo 
interi condominii e quartie
ri, scuole com prese? O ppu
re dovremm o correggere la 
scritta  in cim a alla  lapide 
della scuola elem entare di 
G o rla  (M ilan o ) ch e  d ice  
così: “ Il popolo piange o l
tre 200 bambini uccisi dal

la guerra oltre ai loro m ae
stri. 20 ottobre 1944”?

T e rro riz z a re  la povera  
gente, spingendola a ribel
larsi ad un regime che ave
va portato solo morte, lutto 
e distruzione era anch’esso 
un o b ie t t iv o .  In fo n d o  
bom bardavano  il nem ico. 
V ogliam o condannare  gli 
alleati che per dim ostrazio
ne di forza verso Stalin ra
serò al suolo Dresda, la F i
renze tedesca, provocando 
il doppio di morti di quanti 
ne fece l ’a tom ica a H iro 
shima quando la fine della 
guerra era  già segnata? E 
Nagasaki?

E ppure  tu tti no i, com e 
pure le famiglie che hanno 
sub ito  qu este  in g iu s tiz ie , 
non serbiamo loro rancore. 
Forse era un prezzo che si 
doveva pagare. Sono forse

d iv erse  q u e lle  v ittim e  da 
q u e lle  d e lle  no stre  v a lli?  
No! S o n o  v it t im e  d e lla  
s te ssa  g u erra . V ittim e  di 
quel braccio teso nel saluto 
ro m an o . G li a lle a ti  sono  
stati i nostri liberatori, l’e 
s e rc ito  di T ito  (ed il IX 
Corpus ne faceva parte) era 
da tu tti lo ro  rico n o sc iu to  
come forza alleata. Perchè 
serbare loro rancore?

Ci in segnarono  a co m 
battere la guerra partigiana. 
Da loro prese esempio tutta 
l ’Europa, Italia com presa. 
AI loro fianco, nell’inverno 
del ’44 com batterono oltre 
l ’Isonzo anche i garibaldini 
della Natisone. Con un uni
co  o b ie ttiv o  che non era  
quello indicato dalla lapide 
di Costne, ossia di rapitori 
di genti delle nostre valli e 
p o rta ti  a m o rire  in te r ra

In questa vecchia 
fotografia il funerale 
di un alpino
di Covacevizza (Prepotto) 
in Albania.
Questa la d idasca lia  che 
accompagna la foto:
“Slika od enega pogreba 
v Albaniji. Umaru je  
Floreancig Sereno. Nosili so 
ga moj pokojni mož Zanet, 
ali v italijanščini Giovanni, 
in Piero Vancetu 
od Cekinela, 
blizu Kodarmacu"

straniera, ma per porre fine 
ad un eccidio senza prece
denti. Il loro esercito pagò 
un tr ib u to  di san g u e  che 
non ha pari in nessuna na
zione eu ropea. Nel nom e 
d e lla  lib e rtà , anche d e lla  
n o s tra .  N o n o s ta n te  non  
m olto  tem po  p rim a, fino  
a l l ’8 se ttem bre  del ’43 il 
nostro regio esercito la fa
cesse  da p ad rone  in casa  
loro. C erto, ci furono c r i
m ini iso lati, com m essi da 
singole persone che prese
ro arbitrariam ente decisio
ni deprecabili, prontamente 
p u n ite  dai lo ro  com and i. 
M a com e non  r ic o rd a re , 
per citarne uno, il massacro 
di partigiani sovietici feriti, 
com piuto da un gruppo al
pino della  T irano durante 
la ritirata di Russia? Era la 
guerra, erano situazioni di

sperate, certam ente da con
d a n n a re . M a non  si può  
condannare la Tirano e tut
to il corpo alpino per quel
la sciagurata azione di po
chi. E anche da questi cor
pi a lp in i che dopo  l ’o tto  
se ttem bre n ascevano  fo r
m azion i p a r tig ian e . Ed è 
anche da questi nostri corpi 
che attinse l ’esercito di T i
to.

Laddove ce ne fosse b i
sogno, reclutò (o cercò di 
fa rlo ) g io v an i per q u e lla  
g iu sta  causa . E così fece 
pure nelle valli del Natiso
ne. Così come fecero d ’al
tronde partigiani G aribaldi
ni e Osovani. E com prensi
b ile che non tu tti fossero  
d ’accordo. Accettare di ve
dere i propri figli e mariti 
ripartire a com battere dopo 
che se n 'erano  appena tor
nati (per chi fece ritorno) 
non doveva essere proprio 
una cosa da poco. Alcuni si 
opposero  al reclu tam en to  
nascondendosi, altri d iser
tarono. Ma la m aggior par
te di loro, dopo un breve 
p e r io d o  al lo ro  f ia n c o , 
com prese e com battè  con 
valore.

Alla gente del luogo ve
niva rich iesto  anche aiuto 
a lim en tare , san ita rio , ap 
poggio politico e morale. A 
causa della  grave m iseria 
d e lla  p o p o laz io n e  tali r i
chieste spesso scatenavano 
ire che il tempo non ha an
cora sopito. Ma per la cau
sa com une c ’era  b isogno  
del sacrificio di tutti.

Perciò dico: om aggio ai 
m o rti, m a v e r ità  ai v iv i. 
Sabato 19 ottobre si è svol
ta a Pradam ano la cerim o
nia com m em orativa di 12 
p artig ian i caduti del su d 
d e tto  p aese . Si re sp irav a  
u n ’aria  d iv ersa  da q u ella  
che sp ira v a  la se ttim a n a  
precedente nelle nostre val
li. U n’aria di pace e di li
bertà. Q uella cerim onia a- 
veva lo scopo di unire tutta 
la popolazione. A ssiem e a 
questa, al sindaco, ai vec
chi partigiani c ’era una nu
trita scolaresca. Soprattutto 
a loro dobbiam o la verità. 
Allo scoprim ento della la
pide, accanto  ai nom i dei 
caduti, si potevano leggere 
i luoghi nei quali quei va
lo ro s i d o n a ro n o  la  v ita : 
Ternova, Bukovo, Isola di 
Creta, Monte Cassino, Pra
d am an o  e d in to rn i ,  
M athausen e Buchenw ald. 
La resistenza era ovunque 
ce ne fosse bisogno.

Oggi che l ’Europa anco
ra ci r in g raz ia  per essere 
stati capaci d ’insorgere, sul 
confine o rien ta le  d ’Italia, 
come inizio, si inchioda al 
muro una scritta tendenzio
sa, equivoca e violenta che 
dà u n ’im m ag in e  d is to r ta  
della realtà e potrebbe la
sciare dei dubbi a chi ha da 
v en ire . E a llo ra  a ffin ch è  
non rim angano dubbi, ma 
solo certezza su quello che 
è stata e che cosa ha rap 
p re se n ta to  la re s is te n z a , 
quella scritta va rim ossa e 
sostituita.

Vladim iro Predan

Due 
momenti 

della 
cerimonia 
di Costne 

(Grimacco) 
domenica 
13 ottobre
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Mila je  imiela tudi cajt se fotografai 
kupe s “starimi” parjatelji: 
tie par kraj je  kupe z Liiiano Suherjovo 
ari z Jolando Mouckovo (s te prave roke). 
Tie spodaj je  pa v družbi Mice Stengarjove

Giovanin an Milica, 
m lada noviča, sta bla 
nardila no obljubo Marij 
na Stari Gori.

“Ce Marija nam da ti
sto gnado, na borna snu
bila za Stierdeset dni!”. 
Spala sta vsak tu soji 
kam bri an za devean- 
dvajst dni je Slo vse pru 
an dobro.

Te trideseti dan, oku- 
ole punoci, Milica se je 
zbudila na žlah, ker je 
Cula niekSne Čudne žla- 
ge na vrata.

Tuk, tuk, tuk!
Tuk, tuk, tuk!
“Nu, nu, muoj dragi 

Giovanin, zaki tučeš?”.
“Milica, na stuojme 

praSat zaki tuCem, bo 
buojs de me upraSaS s
kuom tuCem!!!!”

* * *
Dva parjatelja se po- 

guarjata v oštariji.
“A vieS, de sem Šen

ku moji ženi adne bu- 
kva, ki uCe sparat”.

“A ja, a se j ’ pa ki na- 
vadla?”.

“Sigurno, sem že ge-
nju pit an kadit!!!”.

* * *
Mož je  hodu dam u 

usako vicer pozno an pi
jan ku skiera. Zena ’no 
vičer se j ’ ries ujezla an 
za ga prestraSt se j ’ po
krila z bielo arjuho, uze- 
la vile tu pest an zaCela 
arjut na vso muoč: “Ist 
sem zluodi, ki te presta- 
kne z vilam!”.

“Oh, vse sajete - po- 
godemja mož - Ce je ta- 
kuo srna Zlahta, ist sem
oženu pa njega ženo! ! !”.

* * *
“A si znoreu, se pra- 

skaS glavo brez snet kla- 
buka?”

“Zaki? An kadar ti se 
praskaS rit, a slieCes bar- 
geSke?

* * *
Dvie ženice se pogu- 

arjajo par korite. “Kera 
muzika ti je buj useC?”.

“Tista, ki hode Kek- 
ko!”

“Zaki?”.
“Z atuo , ki tuCejo 

takuo moCnuo na tam- 
bur, de m oreš se po- 
guarjat vas cajt, an obe- 
dan tena  Cuje! ! !”.

Je Slo napri puno liet od
kar Mila je bla zadnji krat tie 
v Benečiji, miez nje parjate- 
lju. Tele dni pa, po štierdese- 
tih lietih, je imiela parložno- 
st prit tie h nam takuo, ki je 
d ie la la  pogostu kar je  bla 
mlada. Kikrat je iz Kamen- 
ce, kjer je  živiela, “preskoči
la” Kolourat an skuoz Suola- 
rje paršla v dreške vasi. Ga- 
jalo se je petdeset, Stierdeset 
liet od tega. Na harbatu je 
sam  n o sila , m ed d rug im i 
stvari, tudi paludje za de nasi 
ljudje so nardil materase. Za 
plačilo so ji dajali pardielke, 
ki jih je  naSa zemja rodila,

Miez parjatelju 
iz dreških vasi
pogostu je  biu žakjac pun 
kostanja.

M ila  je  kupe z m ožam  
parsla tie h nam (za tuo se 
m uore zahvalit Sergiu, op. 
ur.) an sla gledat “stare” pa- 
rjatelje an parjateljce. Poštu- 
d ierita  kako veliko veseje 
objet tiste ljudi, ki Buog vie 
kikrat so jo imiel pod strieho

an so jo  daržal za hci, za se
stro... Mila je srecala Mico, 
nono iz Cuodra, Basilio an 
Liiiano go miz Briega an še 
puno drugih. Ni bluo zadost 
an dan za se “spoviedat”, za 
venest na dan spomine na ti
ste lieta, zatuo vsi se troš- 
ta jo , de M ila  p rid e  Se 
kajšankrat tie tode. Lohni bo

buj lahko, da se tuo zgodi, 
kar bo na mest ciesta iz Vole 
Cez Solarje do dreških vasi. 
Kar se je hodilo par nogah je 
bluo buj lahko iti z adnega 
kraja konfina do drugega, 
preskočit Kolourat nie bluo 
nic za judi s te drugega kra
ja, kot za naše, ki so hodil 
tja. Donas so koriere, maki-

ne... pa Mila je muorla poCa- 
kat puno liet, priet ko se je 
mogla vamit miez parjatelje 
an preživiet kupe an nepoza
ben dan.

M ila, skuoze N ovi M a
tajur, pozdravja svoje parja
telje v Dreki, an parjatelji iz 
Dreke pozdravljajo Milo.

Sergio

V Tarpeču imajo od sabote 21. setemberja Se no 
novo, mlado družino. Gor sta paršla živet Cristina 
Ariatti iz Skrutovega an Luciano Qualizza -  Rounjaku 
iz Gorenjega Tarbja. Za jih  “zahvalit" an za jim  dat 
dobrodošlico (benvenuto) so jim  vasnjani nardil liep 
purton pred njih hišo. Purton za noviče, sa’ tisti dan 
sta se Cristina an Luciano oženila: novičace videmo 
na fotografiji tie na varh. Drug, velik purton so jim  bli 
napravli tudi parjatelji iz Skrutovega, pred hišo, kjer je  
Cristina stala dokjer je  bila v lejdih stanu.
Cristina an Luciano, de bi se vam nimar dobro godlo v 
vašem življenju vam željo vaše mame, tata, sestra, 
bratje, kunjadi, navuodi an vsi tisti, ki vas imajo radi.

Micaela se je vešuolala 
na Umetnostni

Se lahko smieje mlada Ce
ca tie na fotografiji! Se klice 
Micaela Roso an Ceglih prej- 
mak nie “nas”, nje koranine 
so v Gorenjim Barnase. Nje 
m am a je  E lv ira  B lasu tig , 
J ureo ve družine iz Gorenje
ga B arnasa  (n je  m am a je  
Ofelia iz Ložca, nje tata je 
biu pa Mario iz G orenjega 
B arnasa, poznan od vsieh 
kot Jurca, ki nas je  zapustu 
nomalo liet od tega). Micae
la je hci Antonia iz Valli del 
Pasubio, blizu Vicenze, kjer 
vsi kupe žive. Pogostu pa 
parhajajo tie tode za pogle
dat, kakuo se imajo nona an 
mama Ofelia, “strici” an “- 
te tè” , kužini an parja telji. 
M icaela im a 22 liet an 24. 
setem berja se je  pru lepuo 
v ešu o la la  na U m etn o stn i 
akademiji v Benetkah (Ac
cademia delle belle arti - in
dirizzo pittura). Dal so ji 107 
na 110.

Za lepo novico se vesele 
vsi nje te dragi, tie doma an 
po sv ie te  an ji že le  puno

uspehu, suCešu, tudi za kar p resso  l ’A ccadem ia  delle  
se tiCe dieia. Brava Micaela! belle arti di Venezia (indiriz-

Con un buon 1071110 Mi- zo pittura). Complimenti vi- 
caela Roso si è diplomata vissimi da parenti ed amici!

Klaša 33
Kajšan nasmejan, kajšan 

buj “ rie san ” (serioso): so 
tisti od klaše 1933 iz Nedi- 
ških dolin, ki so se zbral na 
viCeriji - biu je tudi ples! - 
v gostilni “Al cjant dal Ro- 
signul” tam v Merniku.

Skoda, de flash  našega 
fotografa ni ujeu pru vse ti
ste, ki so se zbral na liepi 
v e se lic i.  Bo pa za d rug i 
krat, sa ’ so bli vsi dakordo, 
de se bojo zbieral še puno 
puno liet za praznovat vsi 
kupe njih rojstni dan, tudi 
tisti, ki lietos nieso paršli.

CRUCIL
RENATO

Via C icigolis 2 
33046 Pulfero (U d) 

tel. 0432 /726085

I n s t a l l a z i o n e  e m a n u t e n z i o n e  d i  

G r o n d a i e  - c o p e r t u r e  - i s o l a m e n t o

IMPERMEABILIZZAZIONE
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Solo  D ario  C o jacov  di 
CepleSiSCe - introdotte doz
zine di mucche, al posto di 
penne, e quintali di fieno, al 
posto di lire - risolveva di
sinvoltamente, per via arit
metica, problemi apparente
m ente sem plici, contenenti 
quasi solo addizioni e sot
trazioni, dove i suoi compa
gni delle elem entari trova
vano serie difficoltà. A lcu
ne espressioni come “man
cano” o “avanzano” non so
no fac ilm en te  trad u c ib ili 
nelle operazioni “+” o

Un esempio: mi mancano 
100 lire  p e r c o m p ra re  2 
penne. A llo ra  ne com pro  
solo 1, e mi avanzano 200 
lire. Q uante lire costa una 
penna? Quante lire posseg
go? A noi basta  som m are 
quello che manca con quel
lo che avanza, per decide
re: 100 lire + 200 lire = 300 
lire , co s to  di una penna; 
quindi posseggo 500 lire. In 
questo filone ci sono infini
te variazioni che facevano 
la g io ia di questo  robusto  
genio matematico. Robusto: 
anche perché alle  m edie, 
sollevato di peso un profes
so rin o  di le tte re  m agro  e 
p icco lino , fu sul punto  di 
g e tta r lo  d a lla  fin e s tra . Il 
p ro b lem a a r itm e tico , più 
che l ’aneddoto, serve a in
trodurci al complesso calco
lo dei soldati italiani cattu
rati dai russi: un problema, 
che in termini numerici non 
ha trovato ancora soluzione. 
Prendiamo alcuni dati come 
base del discorso: a) per il 
M in is te ro  d e lla  G u e rra : 
84.830 fra morti e dispersi, 
fra cui x prigionieri; b) per 
il Comando Italiano: 85.000 
prigionieri soldati e ufficia
li; per Radio Mosca: 97.000 
prigionieri; per il corrispon
d en te  del “ T he T im e s ” :
90.000 prigionieri.

E ’ facile notare le con 
traddizion i, fra gli 84.830 
morti e dispersi e gli 85.000 
p rig ion ieri perché i prim i 
non p o sso n o  e sse re  tu tti 
contati come prigionieri. Si 
è anche fa tto  il con to  dei 
soldati non rientrati in Ita
lia. Gli 84.830 morti e d i
spersi, meno i 10.030 rien
trati dalla prigionia, fanno
74.000 morti nei com batti
menti e in prigionia. Un da-

11 difficile ca lco lo  dei dispersi e  dei prigionieri - Epilogo 15

Olga Klevdarjova
La posa della prima pietra del Tempio di Carguacco

Tempio di Cargnacco. 
Primo bassorilievo di bronzo. 

Lo scultore si richiama 
al combattimento di 

Varvarovka (22-23 gen. ’43): 
gli italiani sono stati sorpresi 

dai carri armati sovietici. 
Ovunque esplodono 

le granate. Al centro gli alpini 
della Tridentina mettono 
in azione un cannoncino 

anticarro. Nel gruppo 
a destra in basso si vede 

un mulo che trascina 
una slitta di feriti. 

A sinistra un alpino soccorre 
un compagno morente

to plausibile. Quanti invece 
rientrarono in Italia dopo la 
brutta avventura? La diffe
re n z a  fra  l ’o rg a n ic o  di
2 2 0 .0 0 0  p a r titi  e 7 4 .0 0 0  
rientrati è in apparenza faci
le. Il fatto è che il numero 
dei prigionieri dovette esse
re suppergiù pari a quello  
dei d isp e rs i, am m ettendo  
che nessun d isperso  fosse 
m orto prim a della cattura: 
cosa poco credibile.

Un conto ancora diverso 
fu offerto in una pubblica
zione realizzata sul Tempio 
di Cargnacco dove arrivere
mo fra poco: «Inverni 1942-
1943... 160.000 soldati ita
lian i sono  in r i t i r a ta  sul 
fronte russo: 10.000 cadono 
nei combattimenti per aprir
si un varco; 40.000 riescono 
ad u sc ire  d a l l ’a c c e rc h ia 
mento ed a rientrare in Ita
lia; e gli altri 110.000?».

Il d a to  1 6 0 .0 0 0  non  è 
chiaro e la retorica intende a 
sollevare un dubbio sul de
stino dei dispersi. La stessa 
pubblicazione ripetendo che 
i caduti durante la ritira ta

furono in numero di 10.000, 
indica in 80.000 il numero 
dei dispersi (che poi furono 
in buona parte prigionieri). 
Lì sta scritto  anche che il 
termine «"disperso” fu m o
tivo di vana speranza e di 
lunga inutile attesa», e ag
giunge, «...dopo aver visto 
scaricare nelle fosse comuni 
decine di m igliaia dei no
stri, si resero conto che mai 
si sarebbero potute recupe
rare  e id e n tif ic a re  q u elle  
salme...».

In questa confusione di 
dati, che considerava p ri
gionieri tutti i dispersi e i 
morti non fu assente la spe
culazione politica. Solo un 
esempio fra le migliaia: una 
lapide sul muro interno lun
go la salita che porta al ca
stello di Udine. Il maiusco- 
letto dell’epigrafe declama: 
«viva e splenda il ricordo / 
dei Friulani che con il d i
sperato /  eroismo nelle step
pe e nei campi / di prigionia 
d e lla  ru s s ia  C a d d e ro  / 
nell’adempimento del dove
r e / e  dei Dispersi che sotto 
cieli /  lontani ancora anela

no alla /  Patria e alla Casa / 
cam pagna di Russia 1941- 
1943 / cuori che li amano li 
piangono /  li attendono /  de
d icano /gennaio  1955».

Ecco come la lapide insi
nuava l’idea che ci fossero, 
nel gennaio 1955, numerosi 
dispersi trattenuti in Russia 
i quali, «ancora anelano alla 
patria e alla casa». Invece, 
fin dal 1952, (come ricorda
va E gidio  F ranzini nel l i
b ro - r ic o rd o  del C SIR  e 
d e ll’ARM IR) si seppe che 
gli italiani trattenuti in Rus
sia (probabilm ente a torto) 
erano solo 15, «pur non po
tendo assolutam ente esclu
dere che in R u ssia  vi sia 
qualche singolo italiano vi
vo, disperso o confuso tra i 
prigionieri di altre naziona
lità, si deve ritenere che i 
nostri Fratelli che non sono 
rim patriati... siano tutti de
ceduti». Una polemica vec
chia, sulla quale si innestò 
poi la lunga e penosa vicen
da della restituzione delle 
spoglie dei caduti, sbloccata 
a quasi q u aran t’anni dalla 
fine della guerra da Mihajl

GorbaCjov.

« N e ll’anno del Signore 
1949 - il giorno 9 del mese 
di ottobre - in questa terra 
di Cargnacco viene posta la 
prim a pietra d e ll’erigendo 
Tempio in onore dei soldati 
ita lian i C adu ti sul fron te  
russo nella seconda guerra 
mondiale 1939-1945 - dedi
cato a Maria Santissima del 
Conforto - il nostro gesto a- 
rnoroso e devoto  - geloso 
del sacrificio e della gloria 
dei nostri fratelli - ricordi 
nel tempo e negli eventi fu
turi alle lontane generazioni 
- gli Eroi che - obbedienti 
alla voce del dovere - cad
dero per ferro - per fuoco - 
per fame - per freddo - nelle 
sterminate lande della Rus
sia sovietica - nel nome san
to della Patria immortale».

A bbiam o qui riprodotto 
il te s to  d e lla  p e rg am en a  
racchiusa nella prima pietra 
del T em pio di Cargnacco, 
la cui realizzazione fu pro
m ossa da don Carlo Cane- 
va, cap p e llan o  m ilita re  e 
p r ig io n ie ro  di g u e rra  in 
Russia. Opera dell’architet
to Giacomo della Mea, già 
capitano della Julia, ottenne 
le necessarie  sovvenzioni 
del Ministero della Difesa - 
«in uno dei governi della  
D em ocrazia C ristiana» , si 
tenne a precisare e dei suc
cessivi governi - insieme ai 
contributi di enti pubblici, 
associazioni e privati citta
dini e grazie alle prestazioni 
di m anodopera dei reparti 
militari con la Julia in testa, 
il Tempio di Cargnacco fu 
inaugurato il 15 settem bre 
1955.

«A nche il c ie lo  p iange 
con noi», esordiva durante 
la cerimonia di inaugurazio
ne il sen a to re  A m or T ar- 
tufoli, Presidente del Comi
tato Nazionale per l ’erezio
ne del T em pio. E ffe ttiv a 
m ente il senatore, dall’alto 
dell’arco centrale che si a- 
pre sopra il portale princi
pale del Tempio, si rivolge

va ad un marea di ombrelli 
aperti che riempiva tutto il 
piazzale antistante. Nei di
scorsi non trovò il minimo 
spazio il richiam o alle re
sponsabilità della guerra del 
governo fascista.

La polemica si diresse u- 
nicamente contro le autorità 
so v ie tic h e  che n eg av an o  
(ing iustam ente) la restitu 
zione dei poveri resti dei 
morti. L ’arcivescovo milita
re, monsignor Arrigo Pinto- 
nello, ormai inzuppato dalla 
pioggia, d a ll’altare esorta
va: «Non piangete, i vostri 
cari vivono nell’eternità.

D io li ha acco lti n e lla  
Sua luce, nella Sua pace ce
leste. Il loro spirito è sim 
bolicam ente raccolto nella 
“ lampada” che irradia a tut
ti la luce del loro eroismo, 
della loro grandezza». Un 
m aresciallo dei carabinieri 
pregò una donna che, ap 
poggiata al cippo della Ju 
lia, m angiava pane e fo r
maggio, di allontanarsi. La 
donna chiese di essere la
sciata  lì «v icina a mio f i
glio».

L ’edificio del Tem pio è 
costituito da un corpo prin
cipale di mattoni in cui si a- 
prono tre ordini di finestro- 
ni con arco  a tu tto  sesto , 
con una fascia verticale di 
pietra bianca con un rosone 
in la to . Sui fian ch i d e lla  
facciata si levano due torri 
di mattoni. La facciata è co
stituita invece da un corpo 
rettangolare alto 25 m etri, 
più delle torri, con quattro 
ordini di aperture. N ell’or
d in e  in fe r io re ,  di p ie tra  
b ianca, si aprono i portali 
re ttan g o la ri di accesso  al 
vestibo lo . 11 secondo  e il 
terzo ordine riprendono la 
com posizione laterale. Nel 
quarto ordine, quello in alto 
con le campane, le finestre 
invece di tre sono sei, aper- ( 
te sullo sfondo del cielo. Lo 
stile - un novecento ‘rom a
n o ’ austero e lineare - per 
quanto  p iu tto sto  freddo  e 
distaccato, è tutto sommato 
sobrio e solenne. L ’impres
sione di freddo, però, si ac
centua all’interno del Tem 
pio.

M.P.
(segue)

Mucek Mac je razumel, da je bolje 
ubogati mamo ko iti sam po svetu

“Tega ne smem. Onega ne smem. Kar od 
doma bom pobegnil. Drugje se mi bo bolje go
dilo” , je  godrnjal mucek Mac, ker ga je  mami
ca pravkar krepko okregala. In to samo zato, 
ker si je  nosek premalo umil. Sploh je  bil tisti 
dan za mucka Maca izredno nesrečen. Zjutraj 
ga je  gospodinja spodila z mize, ker je  hotel

sosedove mačke za znamke in značke; 
pohojene tepke za Športne nalepke; 
razpraskane Sipe za kavbojke, stripe; 
tri neme piščalke za dobre kotalke; 
vse pajke z mansarde za žogo, petarde. 
Le cvek iz računstva odstopim zastonj; 
ga nič ne pogrešam. Brž pridite ponj.

V ojan T ihom ir Arhar

povohati smetano na mleku. Mamica pa ga je  
karala: “Zapomni si: pošteni mucki ne skačejo 
na mizo”. In nato opoldne, ko mu je  mamica 
ujela miško in spustila na tla. Mac se je  hotel z 
miško poigrati. Kaj more za to, če mu je  ušla? 
Mamica pa huda: “Taksne lenobe pa Se ne!”

Sedaj pa je  to z noskom. Res je  najbolje, da 
odide v svet. Tako je  sklenil in je  odSel. Hotel si 
je  odpočiti. Zagledal je  kurnik in pred njim ko
košjo družino. Poprosil je: “Ali smem malo k 
vam?”. “Ko-ko, pa ne. Se piščančke bi mi ute
gnil pohrustati”, je  zavpila nanj koklja.

“Eh, če ni bilo tu, bo pa  drugje", si je  dejal 
in odtacal k pasji utici. “Hov-hov, kaj pa  ti sti- 
kaS tod?” je  zarežal proti njemu strogi čuvaj.

“Mijav - mijav. Rad bi si malo oddahnil pri 
tebi. Pa lačen sem tudi”, je  potožil Mac in gle
dal skledico, kjer je  imel Čuvaj kosilo. “Kaj pa 
mislis! Pri nas ne sprejemamo potepuhov" je  
zalajal Čuvaj. Joj, kako se je  prestrašil Mac!

PriSel je  do hišice v vrtu. Obsedel je  na pragu 
in popraska! po vratih. “Mijav, jav,jav ,jav” je  
jokal ves žalosten in lačen.

Odprla je  gospodinja, a brž ko ga je  zagle
dala, je  zopet zaprla vrata. Sel je  naprej, ubogi 
Mac: Poskusil je  najti zavetje Se pri zajčkih in 
kravicah. Toda nikjer ga niso marali. Ves obu
pan se je  zavlekel v grmovje. Nad njim je  v 
gnezdecu sedela ptička - mamica. Pravkar je  
mladičkom Ščebetala uspavanko za lahko noč. 
Mucku Macu je  postalo hudo. Kar takoj se je  
napotil proti domu. PlaSno se je  doma splazil k 
mamici. Bal se je, da bo zopet kaznovan. Toda 
mama muca ga je  stisnila k sebi.

“Le kod si hodil? Tako sem se že bala za
te!” je  rekla. Mucka Maca je  bilo sram. Ni j i  
povedal, da je  hotel za vedno pobegniti od nje. 
Stiskal se je  k njej in zatrdil: “Vedno te bom 
ubogal”. “Tako je  prav", ga je  božala mamica 
muca in zopet je  bilo vse dobro.

Tolstoj, 
stari ded in 
mladi vnuk

Ded se je zelo postaral. Noge ga niso več 
nosile, oči ne več videle, uSesa ne slišala. 
Tudi zob ni imel več. Sin in snaha ga nista 
več klicala k mizi. Kositi je moral sam za 
pečjo. Nekoč so mu prinesli v skledici kosi
lo. Hotel je dvigniti skledico k sebi, pa mu 
je padla iz rok. Snaha ga je začela zmerjati. 
Oponašala mu je, da dela samo Škodo in da 
bo odslej jedel iz lesene sklede.

Nekoč sta sedela mož in žena doma in 
gledala sinčka, ki se je igral na tleh z dešči
cami. Oče ga je vprašal: “Kaj delaš?” “Le
seno skledo delam, očka, da bom dajal tebi 
in mami jesti iz nje, ko bosta stara”. Mož in 
žena sta se spogledala in v oči so jima stopi
le solze. Sram ju je bilo, ker sta Zalila 
starčka Odtlej sta ga spet posajala za mizo 
in mu Stregla. Lev N. Tolstoj
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La rosa della Polisportiva 
Valnatisone di Cividale

La ginnastica artistica 
per i bambini a Cividale

La collaborazione tra la Pol. Valnatisone 
ed il Cenlro ginnastica cividalese è nata lo 
scorso anno per poter organizzare una serie 
di nuove attività Per il momento si attua a 
livello di assistenza nella preparazione atle
tica nel calcio e nella ginnastica artistica per 
bambini. A quest’ultimo settore sono aperte 
le iscrizioni per il corso che si tiene i mar
tedì (17-18) e venerdì (15.30-16.30) nella 
palestra di Carraria. Per informazioni telefo
nare al 731280 nelle ore pomeridiane.

La V alnatisone v ince  a  Cornino e  rimane a  d u e  lu n g h e z z e  dal trio di te s ta

Forgaria battuto, c’è il derby
Per la Savognese quarta sconfitta consecutiva - Vincono gli Esordienti, va male 
per i Pulcini - Tornano al successo il Real Pulfero e la Polisportiva Valnatisone

Gli Juniores 
fermano la corsa 
della Cividalese
VALNATISONE - CIVIDALESE 4-1

Valnatisone: Alberto Birtig, Patrick 
Birtig, Bledig, Bertolutti, Golop, Morea- 
le, Del Gallo, Podrecca, Cristian Speco- 
gna, Bergnach, Chiuch (Bordon).

Cividalese: Barruto, Olivo, Andrea 
Quercioli, Macorig, M arco Quercioli, 
Bardus, Martino, Marseu, Zuliani (Gus), 
Tomasetig, Sicco.

S. Pietro al Natisone, 26 ottobre - Gli 
Juniores della Valnatisone hanno 
fermato la corsa di vertice dei cu
gini di Cividalese. Primo tempo 
equilibrato  e giocato nervosa
mente dai padroni di casa, che so
no andati vicini al gol, a ll’8 ’, 
quando Chiuch, visto fuori dai 
pali Barruto, mandava il pallone a 
stamparsi sulla traversa.

I ducali rispondevano con To
m asetig che costringeva ad un 
difficile intervento in uscita Al
berto Birtig. Al 9 ’ della ripresa, 
dopo un tentativo precedente neu
tralizzato da Barruto, M oreale 
centrava su punizione dal limite 
l ’incrocio mettendo il pallone in 
rete.

Gli azzurri venivano raggiunti 
su contestatissimo rigore trasfor
mato da Tomasetig. La rete subita 
svegliava i valligiani che passava
no al 28’ grazie a Specogna servi
to da Del Gallo. Su un regalo difensivo 
dei ducali Del Gallo approfittava metten
do nel sacco la terza rete. A distanza di 
un solo minuto la punta locale realizzava 
la doppietta scavalcando con un pallo
netto il diretto avversario ed evitando poi 
l’estremo tentativo del portiere civida
lese. (p.c.)

In attesa del derby di do
m en ica  p ro ss im a  in p ro 
gram m a a S. Pietro con la 
capolista Cividalese, la Val
natisone ha vinto e convin
to sul campo di Cornino, o- 
spite del Forgaria.

I ragazzi allenati da Gior
gio Copetti hanno conqui
stato il successo negli ultimi 
m inuti della gara andando 
in rete con Scidà e Iacuzzi. I 
tre punti conquistati rilan 
ciano gli azzurri alle spalle 
del trio formato da Pagnac- 
co, Torreanese e Cividalese.

Ancora una sconfitta, la 
quarta consecutiva, per la 
Savognese che ha ospitato i 
biancoverdi di M oim acco. 
P er i g ia llo b lù  c o n tin u a

per rinforzare il collettivo.
A causa dell’indisponibi

lità del Faedis a schierare la 
squadra sabato 3 novembre, 
è stato rinviato l ’incontro in 
program m a con gli Junio
res della Valnatisone.

Gli Allievi giocheranno 
d o m en ica  a lle  10 .30  sul 
cam po di Pulfero contro  i 
Fortissimi.

Hanno riposato, come da 
programma, i Giovanissimi 
d e ll’A udace che rip rende
ranno il loro cam m ino do
menica prossima sul terre
no d e lla  cap o lis ta  F lum i- 
gnano.

Terzo successo consecu
tivo per gli Esordienti che 
si sono imposti sull’Azzurra 
di P rem ariacco grazie alla 
rete messa a segno da Simo
ne Balus.

E ’ andata m ale, invece, 
ai P u lc in i che sono  stati 
sconfitti a Udine dal Chia- 
vris.

Con una rete siglata nella 
ripresa da Roberto Birtig, il 
Reai Pùlfèro è tornato alla 
v ittoria nel d ifficile im pe
gno  con il S. D an ie le . Il

successo ottenuto consente 
ai rosanero  di m antenersi 
nelle prime posizioni della 
classifica.

N el cam pionato  am ato
riale di Prim a categoria la 
Valli del Natisone ha gio
cato lunedì sera a Buja.

N e ll’incontro  casalingo  
con il Povoletto gli amatori 
di Drenchia non sono anda
ti oltre al pareggio. La rete 
messa a segno dai violanero 
è opera di Cristian Birtig.

Dopo aver corso un serio 
perico lo  nel prim o tem po 
(sa lv a ta g g io  di Q u a lizza  
sulla linea), la Polisportiva 
V aln atison e si è im posta  
sui G unners di P o v o le tto  
grazie alla rete di Andrea 
B o lzicco , u ltim o  arrivato  
nella compagine cividalese.

Sconfitta di misura per il 
Bar Campanile, nonostante 
le reti messe a segno da Di 
Marino e Capone.

Infine un altro successo 
per i M erenderos, che si 
so n o  im p o s ti p e r 6 -4  
nell’incontro casalingo che 
li vedeva opposti al Rubi- 
gnacco.

Il difensore Federico Golop (Juniores)

quindi il periodo nero. L ’u
n ica  n o ta  p o s i t iv a  d e lla  
giornata è rappresentata dal
la rete messa a segno da Ni
cola Sturam. La società del 
presidente Bruno Q ualizza 
ha  in  p ro g ram m a , p e r il 
mercato di novembre, l ’ac
quisto  di quattro  giocatori

Odbojkarji Vala iz Gorice 
uspešno začeli pot v B-2 ligi

Začela so se odbojkarska prvenstva, v katerih na
stopa celo kopica zamejskih Sesterk, saj je  ta Sport 
med najbolj razširjenimi in priljubljenimi med Sloven
ci v Italiji. Zastavonoša zamejske odbojke, goriški Val 
Imsa Kmečka banka, je  na najboljši način začel prven
stveno po t v državni B-2 ligi. Pred domačim občin
stvom so zamejski odbojkarji premagali s čistim 3:0 
ekipo iz Trevisa. S porazom pa so začeli svojo prven
s tven o  p o t  (ved n o  v B -2 lig i)  n o v in c i trža škeg a  
Koimpexa, ki so morali priznati premoč Argentario.

Zenska ekipa Koimpexa, ki nastopa  v državni B-2 
ligi, je  šla po sledeh moške šesterke in poražena zapu
stila telovadnico iz Conegliana. (r.p.)

U na gara  d a  sbadig li ravvivata nei d ieci minuti finali d a lle  d ec is io n i p r e s e  dall’arbitro

Allievi, tre espulsi a zero per la Cividalese
VALNATISONE - CIVIDALESE 0-0

Valnatisone: Della Vedova, Colapietro (Spagnut), 
Massera, Carlig, Clavora, Rucchin, Domeniš, Braidotti, 
Duriavig, Besič, Peddis.

Cividalese: Parlato, Orsettigh, Cantoni, Podoriesza- 
ch, Domeniš, Cudrig, Pavan, Nisti, Corrado, Lopriore, 
Gosgnach.

S. Pietro al Natisone, 27 ottobre - Come ieri pome
riggio, anche stamane le gradinate del Comunale sono 
state occupate da un buon numero di spettatori. La ga

ra, per il gioco visto in campo, ha in parte deluso le a- 
spettative della vigilia. A ravvivare l’incontro, al 31’ 
della ripresa, c ’è stata l’espulsione di Cudrig che aveva 
placcato Massera lanciato a rete.

A pochi minuti di distanza a seguirlo negli spogliatoi 
è stato il compagno di squadra Nisti per doppia ammo
nizione. Un rigore non è stato concesso per un atterra
mento in area ospite ai danni di Besič. Quindi c ’è stata 
la terza espulsione per i biancorossi, quella di Corrado 
reo di aver colpito il pallone con la mano mandandolo 
in rete e protestando poi nei confronti dell’arbitro che 
l’aveva ammonito.

R is u l t a t i
1 . C a t e g o r ia

Forgaria - Valnatisone 0-2

3 . C a t e g o r ia
S a v o g n e s e  - M oim acco 1-4

J u n io r e s
V alnatison e  - C ividalese 4-1

A l l ie v i
V aln atison e  - C ividalese 0-0

E s o r d ie n t i
A u d ace  - A zzurra 1-0

P u l c in i
Chiavris - A u d ace 5-3

A m a t o r i
Reai Pulfero - S . Daniele 1-0
Calligaro Buja Valli N atison e n.p.
Pub Luca e  S on ia  - Povoletto 1-1
Gunners Povoletto - Poi. Valnatisone 0-1
Al C am panile - Zorutti 2-3

C a l c e t t o
M erenderos - R ubignacco 6-4

Alessandro Massera

P r o s s im o  t u r n o
1 . C a t e g o r ia

V aln atison e  - C ividalese

3 . C a t e g o r ia
Celtic - S a v o g n e s e

J u n io r e s
N atisone - V alnatison e  (9 novem bre)

A l l ie v i
V alnatison e  - Fortissim i (a Pulfero)

G io v a n is s im i
Flum ignano - A u dace

E s o r d ie n t i
Union 91 B - A u dace

P u l c in i
A u d a ce  - Com . F aed is

A m a t o r i
Chiasiellis - Reai Pulfero 
Treppo G rande - Valli N atisone  
Pub Luca e  Sonia - R em anzacco 
Poi. V alnatisone - Cavalicco 
Borgo Aquileia - Bar Campanile

C a l c e t t o
M eren deros - G ard en  (1 novem bre)
Cin cin - S p a g h etto  (4 novem bre)

C l a s s if ic h e

1 . C a t e g o r ia
T orreanese, Cividalese, Pagnacco 14; Val
natison e 12; Union 91 11; Tarcentina 10; 
Corno, C ostalunga 9; V esna 8; Riviera 7; 
M edeuzza 6; R e an e se  5; Forgaria, Tava- 
gnacco, Opicina 4; Zaule 0.

3 . C a t e g o r ia
Moimacco, Libero Atl. Rizzi, Stella Azzurra 
12; R an g ers  9; Fulgor 8; Lum ignacco 7; 
Cormor, G aglianese 5; Faedis 4; Fortissimi 
3; Ciseriis 2; S a v o g n ese , Nimis, Celtic 0.

J u n io r e s
Lucinico, S e re n is s im a , C iv id a lese  9; S. 
Gottardo, Rom ans, C ussignacco 6; Valna
tisone , Sovodnje, Fortissimi 4; Natisone 1 ; 
Faedis, Fogliano, Azzurra, Corno 0.

A l l ie v i
V alnatisone 11 ; B ressa  10; Pozzuolo, Ci
v idalese, B uonacquisto  9; N atisone 8; Le- 
stizz a  7; F aed is , B asa lde lla , P ag n a cc o , 
C ussignacco  6; Sangiorgina Udine, 7 Sp i
ghe 5; Bertiolo 4; S. G ottardo 2; Fortissi
mi 0.

G io v a n is s im i
Flum ignano , S a v o rg n a n e se  15; B re ssa , 
C u ss ig n a c c o  9; A u d a ce  7; G e m o n e se , 
M ajanese, Buonacquisto, Rive d ’Arcano 4; 
Astra 92; Pagnacco, Sangiorgina Udine 3; 
C assacco  0.

A m a t o r i  ( E c c e l l e n z a )
Fagagna 6; Reai Pulfero, Invillino, Pania- 
nicco, Chiasiellis 5; Mereto Capitolo, S. Da
niele, M anzano, Tolm ezzo 4; W arriors 3; 
Tarcento 2; Chiopris 1.

A m a t o r i ( 1 .  C a t e g o r ia )
Amaro 7; Valli del N atisone, Turkey Pub 
6; Treppo G rande 5; Team  Calligaro, Pers 
4; Rubignacco, Vacile, Racchiuso, Gemo- 
na 2; Reai Buja, Rubignacco 1.

A m a t o r i  ( 2 .  C a t e g o r ia )
Deportivo 8; Effe Em m e 6; Alla sa lu te  5; 
Rojalese, S. Lorenzo 4; Pub Luca e  Sonia  
Drenchia, Ziracco, Piaino, Povoletto, R e
m anzacco 3;; Savorgnano 2; Adorgnano 0

Le classifiche dei campionati giovanili sono 
aggiornate alla settimana precedente.
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ČEDAD

Marsin - Cedad 
Je parSu Tommaso

T om m aso im a Ze m alo- 
manj an miesac, sa’ se je  ro
diti 4. otuberja, za lepo no
vico pa smo zaviedel samuo 
tele dni.

M ama telega puobcja je 
M ilva Iuretig - M adronova 
iz Marsina, tata je  pa Fabri
zio Turrini iz Vidma, ki pa 
diela v Čedadu an ima puno 
parjatelju tudi po Nediških 
dolinah. Tommaso je parne- 
su puno veseja njim, pa tudi 
bratracam.

Puobčju mu vsi mi že Imo 
vse narbuo jše  v n jega ž i 
vljenju.

NEDISKE DOLINE

Muost 
Vsake sort sladčine 
za nasrečne otroke

“Ben, če je  za Buogime, 
dajtem i še an kos” . Kikrat 
so nam odguoril takuo tudi 
telo zadnjo nediejo, ko go 
par M uoste , pod ve lik im  
tendonam smo ponujal vsa
ke sort sladčine, ki naše že
ne so jih napravle na vabilo 
Caritas Nediških dolin.

Je že taka navada, de na 
jesenskem  targu, jud je , ki 
parhajajo gor iz vsieh kraju 
naše dežele, ušafajo na dugi 
mizi lepuo položene vsake 
sort sladčine narete s tistim, 
ki se pardiela na naši zemji,

predvsem  z jabukam , s h- 
ru šk am i an s k o s tan jam : 
torte, strudelni, marmelade, 
štru k ji, g ubance... N ieso 
manjkale “galete”, ki so ti
pična belgijanska sladčina: 
parhajale so iz garm iškega 
an dreškega kamuna an tuo 
zak predvsem  po telih ka- 
m unah žive naši ljudje, ki 
so preživiel puno liet zavojo 
diela v Belgiji. Tele sladči
ne nieso v prodaji, se ponu
jajo an vsak da kiek v Buo
gime. Je Ze vič liet, ki s ti
stim, ki se “zasluže”, se po
m aga o trokam  an te m la
dim, ki žive v bivši Jugosla
v iji,  k je r  do v če ra  j ih  je  
maltrala ujska. “Adozioni a 
distanza”, se pravi.

An tle se nam  pari pru 
zahvalit vse tiste žene (ve
mo pa, de nieso riedki tisti 
m ožje, ki so tudi oni kiek 
spekli al skuhal za tuo), ki 
Ze od zače tk a  je sen sk eg a  
targa, tuo se pravi od parve 
otubarske nedieje, vsaki tie- 
dan parnese jo  k iek b lizu . 
Na pam etno  in ic ia tiv o  so 
parskočile fare vsieh kamu- 
nu N ed išk ih  do lin , vsako 
nediejo dobiček je  biu čez 
m ilion lir, kajšan krat vič, 
kajšan  krat m anj. Se nam 
pari pru tudi zahvalit vse ti
ste judi, domače an furešte, 
ki so takuo zvestuo “kupu- 
val” naše dobruote, zvestuo, 
ker so ble zaries dobre, pa 
tudi ker se je  šlo za pom a
gat otrokam, ki imajo zaries 
p o tr ie b o  p o d p u o re  v sieh  
nas.

SVET LENART SPETER

Kravar 
Zbuogam Gabriella
V videm skem  Spitale je  

za venčno zaspala Gabriella 
Faletig, uduova Q ualizza - 
Vizontova po domače. Mie- 
sca obrila je  bla dopunla 82 
liet.

Gabriella bo puno manj
kala sinuovam, zetam, nevi- 
estam, sestri, navuodam an 
pranavuodam.

Nje pogreb je biu v petak 
25. popudan v Kravarje.

Zapustila nas je  
Caterina Buccioli

V staruosti 78 liet nas je 
za venčno zapustila Cateri
na Buccioli. Caterina je  ži- 
viela sama v Špietre, kjer je 
tu d i za v en čn o  z a sp a la . 
Ušafal so jo  martvo zjutra, 
ko so jo  šli gledat. Caterina 
je  bila zlo poznana, sa ’ je  
dielala kot meštra puno liet.

Nje pogreb je  biu v petak 
25. otuberja v Spietre.

Mečana 
Žalostna iz naše vasi
Tudi v naši vas pogreša

mo ’no izgubo. U m arla je  
Ermenegilda Blasutig, udu
ova Brocchiana - ta par Ro- 
deže tih al pa ta par Konco- 
vih po dom ače.U čakala je  
lepo starost, 89 liet. Na te
lim svietu je  zapustila dvie 
hčere, ta trecja ji je umarla, 
ko je  bila šele mlada, navu- 
oda an zeta an drugo žlahto.

H zadnjemu počitku smo 
jo  sp rem lja li v to rak  29. 
otuberja v Spietre.

Dežurne lekarne / Farmacie di turno
OD 4. DO 10. NOVEMBERJA 

Prapotno tel. 713022 - Tavoijana tel. 712181 
OD 2. DO 8. NOVEMBERJA 

Cedad (Fontana) tel. 731163 
Ob nediejah in praznikah so odparte samuo zjutra, za ostali čas in 
za ponoč se more klicat samuo, če ričeta ima napisano »urgente«.

Rodiu se je študijski
GARMAK  

Liesa 
’Na lapida za 

naše minatorje
Parvi maj, praznik diela, 

so v g a rm išk em  kam unu  
praznovali takuo, de so se 
tega dne spomnili na vse ti
ste, ki so untarli na diele do
ma al po sviete. An pru za 
nje so na pokopališču , na 
b rito fu  na L iesah  p o lo ž li 
’no spominsko skalo.

K ot je  vsiern znano , je  
odšlo na narbuj tarduo dielo 
v rudnike (v m ino) narvič 
m lad ih  m o či iz k am u n a  
Garntak, Dreka an Sriednje 
an pru v telik kamunah tàr- 
pe narvič žrtev (vittime).

N ekateri so se sm artno  
ponasrečili, drugi so zaslu
žili silikozo, hudo minator- 
sko boliezan, tretji so ostali
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težki invalidi. In vse tuo za 
tist košček kruha, ki ga do
ma niso mogli zaslužiti.

(Matajur, 15.6.1973)

SPETER  
Ustanovil so 

študijski center Nediza
Dne 28. telega miesca se 

je legalno ustanoviu v Spie
tre Studijski center “Nedi 
ža” , ki je  že čez lie to  dni 
pobudnik raznih an zanimi 
vih (interesantnih) kulturnih 
manifestacjonah.

Seda moremo dat samuo 
novico an imena tistih, ki so 
bli im enovani, da bi pejal 
napri “Nediža”.

Za o d g o v o rn eg a  je  biu 
so g la sn o  ( a l l ’u n an im ità )  
im enovan  P ao lo  P etric ig . 
Pomagali mu bojo še Z. Va
len tino  S im on itti, R enato  
Q ualizza, G iancarlo Straz- 
zolini, C laudio Cernoia an 
Bruna Dorbolò.

(Matajur, 1.1.1974)

SVET LENART  
Naši ljudje 

se sami pomagajo
Dostkrat smo se že vpra

šal zaki naši ljudje, ki so ta
kuo spoštovani po sviete, ki 
jih imajo takuo radi zak so 
p ošten i, d ie lun i, pam etni, 
in teligentn i ker ustvarjajo  
po sviete velike reči za ga- 
spuode; zidajo vile, fabrike, 
kopajo kanale an miniere an 
po fabrikah so na odgovor
nih m iestah, da ne m orejo 
nič napravit po naših doli
nah? Ce dielajo za druge, bi 
lahko nieki napravli tudi za
se an za naše vasi. Kajšan je 
poštudieru tuole, zaviedli so 
se, k a ’ znajo an kaj so ko
pač. Ne da bi'čakali podpu
ore od oblasti ^autorità), se 
sami pomagajo an ustvarja
jo  dielo za se an za druge.

Donas imamo že vič maj- 
hanih “imprež” po naših do
linah. N arvič je  zidarskih. 
To so m ladi z idarji, ki so

Via Presserie, 11 

33040 

STREGNA (UD) 

Tei. 0432/724051 

0337/548088

COSTRUZIONI
ELETTRICHE

Gariup Adriano

ELETTRICITÀ’ 
INDUSTRIALE E CIVILE

INDUSTRUSKE 
IN CIVILNE NAPELJAVE

ADEGUAMENTO 
IMPIANTI L.46/90

Albo installatori elettrici 
qualificati del FVG n° 12

napravli v Spietru profesio
n a ln o  Suolo, p o tlè  pa šli 
gradit an zidat po sviete. Ko 
so dobil zadost esperjence, 
pa tudi zaslužili nekaj dena
rja, brez katerega se na mo
reš postaviti na nuoge, so se 
varnil damu. Takuo imamo 
“ impreže”, ki gradijo že ve
like reči.

Donas pa vam napišemo 
o drugi inicjativi, ki je glih 
takuo hvale uriedna an ki jo 
bo potrieba podpriet, da bo
jo naši ljudje dielali an slu
žili doma svoj kruh.

V O šn ijem  d ie la  že od 
se tem b erja  lanskega lie ta  
majhana fabrikca. Jo ni obe- 
dan zazidu. V stari Virginin 
hram so parpejali mašine, s 
katerim i p ledejo  varce za 
kandreje. Dielo vodi Cesira 
Predan iz Jagnjega, ki se je 
bla lepuo navadla tega me- 
štierja v fabriki. Doguorila 
se je  z g a sp o d a rja m  od 
“Italcorde” iz Crem one, ki 
im a fa b r ik o  an sed ež  v 
M anzane. G asp o d a r ji  je  
parpeju šest mašin za plest 
varce iz najlona. Za šestimi 
m ašinam i lahko dielajo tri 
ženske. Ce dielajo osam ur, 
lahko napravijo do tri kuin- 
tale an pu izdielanega mate
riala. Vič napravejo, vič za- 
služejo. G aspodar jim  par- 
peje  sa ro v in o , o d p e je  pa 
izdielan material an jim  za- 
štie je  denar. D iela jim  ne 
manjka, pa tudi zaslužak ni 
slab.

C u li sm o, da  bo jo  po 
zgledu Cesire Predan napra
vle n iek i podobnega dvie 
m lade sestre  iz Jagn jeda . 
Mašine naj bi nastavli v fa
briki m adonu na Cem urje, 
k je r bo lahko  d ie la lo  vič 
žensk an m ladih  dom ačih  
čeč.

(Matajur, 15.2.1974)

Miedihi v Benečiji
.DREKA
doh. Lorenza Giuricin

Kras: v sredo ob 12.00 
Debenje: v sriedo ob 15.00 
Trinko: v sriedo ob 13.00

GRMEK

doh. Lucio Quargnolo 
Hlocje:
v pandiejak ob 11.00 
v sriedo ob 10.00 
včetartak ob 10.30

doh. Lorenza Giuricin 

Hlocje:
v pandiejak ob 11.30 
v sriedo ob 10.30 
v petak ob 9.30 
Lombaj: v sriedo ob 15.00

PODBONESEC
PEDIATRA
doh. Flavia Principato 

Podbuniesac:
v pandiejak, sriedo an petak 
od 10.00 do 11.30 
v torak an četartak 
od 16.00 do 17.30 
tel. 726378 al 0368/3233795

doh. Vito Cavallaro

Podbuniesac:
v pandiejak od 8.30 do 10.00 
an od 17.00 do 19.00 
v sriedo, četartak an petak 
od 8.30 do 10.00 
v saboto od 9.00 do 10.00 
(za dieluce)
Carnivarh:
v torak od 9.00 do 11.00 
Marsin:
v četartak od 15.00 do 16.00

SOVODNJE
doh. Pietro Pellegriti 

Sauodnja:
v pandiejak, torak, četartak 
an petak od 10.30 do 11.30 
v sriedo od 8.30 do 9.30

SPETER
doh. Tullio Valentino 

Spietar:
v pandiejak, sriedo, 
četartak, petak an saboto 
od 8.30 do 10.30 
v torak od 16.30 do 18.30

doh. Pietro Pellegriti 
Spietar:
v pandiejak, torak, četartak, 
petak an saboto 
od 8.30 do 10.00 
v sriedo od 17.00 do 18.00

SREDNJE
doh. Lucio Quargnolo

Sriednje:
v torak ob 10.30 
v petak ob 9.00

doh. Lorenza Giuricin

Sriednje:
v torak ob 11.30 
v četartak ob 10.15

SVET LENART
doh. Lucio Quargnolo

Gorenja Miersa:
v pandiejak od 8.00 do 10.30 
v torak od 8.00 do 10.00 
v sriedo od 8.00 do 9.30 
v četartak od 8.00 do 10.00 
v petak od 16.00 do 18.00

doh. Lorenza Giuricin

Gorenja Miersa:
v pandiejak od 9.30 do 11.00 
v torak od 9.30 do 11.00 
v sriedo od 16.00 do 17.00 
včetartak od 11.30 do 12.30 
v petak od 10.00 do 11.00

Guardia medica 
Ponoč je »guardia medica«, od 
20. do 8. zjutra an od 14. ure v 
saboto do 8. ure v pandiejak.
Za Nediške doline: tel. 727282. 
Za Cedad: tel. 7081.
Za Manzan: tel. 750771.

Informacije za vse
Guardia medica

Za tistega, ki potrebuje mi- 
ediha ponoč je na razpola
go »guard ia  m edica«, ki 
de lu je  vsako nuoc od 8. 
zvičer do 8. zjutra an sabo
to od 2. popudan do 8. zju
tra od pandiejka.
Za Nediške doline se lahko 
telefona v Spieter na števil
ko 727282.
Za Cedajski okraj v Cedad 
na številko 7081, za Man
zan in okolico na številko 
750771.

Ambulatorio di igiene
Attestazioni 
e certificazioni
v torak od 10.30 do 11.30 
v č e ta r ta k  od 9 .30  do
10.30
Vaccinazioni
v četartak od 9. do 10. ure

Consultorio familiare
SPETER

Pediatria
v pandiejak od 9.30 do 12.30 
v petak od 11.30 do 13.30 

Ginecologo: dr. SCAVAZZA 
v č e ta r ta k  ob 11 .00  z 
apuntamentam, na kor pa 
impenjative

Psicologo: dr. Bolzon
v sriedo od 9. do 14. ure

Servizio infermieristico
Gorska skupnost Nediških 
dolin (tel. 727565)

Za apuntam ente an in for
macije telefonat na 727282 
(u rn ih  u rada  od 8.30 do
10.30, vsak dan, sam uo 
sriedo an saboto ne).

Kada vozi litorina
lž Čedada v Videm:
ob 6.10 *,7.00,7.26‘ ,7.57,9.*,
10., 11., 11.55, 12.29 *, 12.54, 
13.27 *, 14.05, 16.05, 17., 18., 
19.08, 20., 22.10.(od pand. do 
čet. anob praznikih)
Iz Vidma v Cedad:
ob 6.35 *,7.29,8.*, 8.32,9.32*,
10.32, 11.30, 12.32, 12.57 *,
13.30, 14.08 *, 14.40, 16.37,
17.30, 18.30, 19.40, 21.50 (od 
pand. do čet. an ob praznikih), 
22.40

6ezbedan
Nujne telefonske številke

Bolnica Cedad  7081
Bolnica Videm 5521
Policija - Prva pomoč ....113 
Komisarjat Cedad....731142
Karabinierji..................... 112
Ufficio del lavoro 731451
INPS Cedad 700961
U R E S -IN A C  730153
ENEL Cedad 700961
ACI Cedad................731987
Ronke Letališče..0481-773224
Muzej Cedad 700700
Cedajska knjižnica ..732444
Dvojezična šola 727490
K.D. Ivan Trinko 731386
Zveza sbv. izseljencev.,.732231

Dreka........................ 721021
Grm ek...................... 725006
Srednje..................... 724094
Sv. Lenart.................723028
Speter....................... 727272
Sovodnje..................714007
Podbonesec 726017
Tavorjana.................712028
Prapotno...................713003
Tipana...................... 788020
Bardo........................ 787032
Rezija 0433-53001/2
Gorska skupnost 727281


